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בדורות הקודמים אשילו יהודים ששוטים היו מדברים כל היום על ביאת 
משיח. אני זוכר אצל אמי מורתי ע"ה שקנתה בגד ישה ולא רצתה ללובשו 

אלא הכינה אותו שיהיה שמור ומיועד לשמחה הגדולה בביאת משיח 
צדקינו

 שוסק הדור מרן הגאון הגדול רבי משה שטרנבוך שליט"א
על קבלת תרומות לישיבות ממקור טהור, והצישייה לגאולה

"אֵלֶֶּה שְקוּדֵי הַמִִּשְְׁכַָּן מִשְְׁכַַּן הָעֵדֻת, )שמות ל"ח, כ"א(.

פירש"י: "המשכן משכן, שני פעמים, רמז למקדש שנתמשכן בשני חורבנין על 
עונותיהן של ישראל".

מבואר כאן שחורבן בית המקדש נמשל למשכון, שכשם שהמשכון 
נלקח מהבעל חוב עד שיפרע את חובו, כך גם נטל הקב"ה מאתנו 
ונשוב  בית המקדש כמשכון, עד שנפרע חובתינו כלפי שמיא  את 

בתשובה.
והקשה הגאון רבי יוסף חיים זוננפלד זצ"ל, שהרי כתוב בתורה לגבי 
אדם שלוקח משכון "לא תשכב בעבוטו עד בא השמש תשיבנו לו", 
וא"כ איך הקב"ה מעכב מאתנו את בניין בית המקדש במשך זמן רב 
כל כך, והרי בכל יום ויום אנו זקוקים לבית המקדש ולכאורה היינו 

כבר צריכים לקבל את המשכון בחזרה מיד.
והשיב הגרי"ח זוננפלד מיניה וביה, שהלא כל ההלכה שצריך להחזיר 
המשכון בלילה או ביום, הוא דווקא כשאין לבעלים בגד אחר חוץ 
מהמשכון, אבל אם יש לו אחר ויכול להסתדר מבלעדי המשכון, אין 
מרגישים  אנו  ובעוה"ר  ערב,  מידי  המשכון  את  לו  להחזיר  המלווה 
שקוע  העם  ורוב  המקדש,  בית  בלא  גם  היטב  מסתדרים  שאנו 
אבל  המשכון,  את  לו  מחזיר  הקב"ה  אין  ולכן  הרווחה,  בחיי  בגלות 
אם באמת היינו מרגישים את צער השכינה והיינו מרגישים שבלעדי 
בית המקדש חסר לנו בעיקר החיים, הקב"ה היה מחזיר לנו כבר את 

המשכון ובונה את בית מקדשינו ותפארתינו.

זצ"ל, אבל  זלמל'ה מוואלז'ין  רבי  וכעין הדברים הללו אמר הגה"צ 
עדיין  זכו  לא  בכללותם  ישראל  שעם  שאע"פ  נפלא,  דבר  הוסיף 
לבניין בית המקדש, אבל כל יחיד ויחיד שמצפה לבניין בית המקדש 
וליבו כואב יום יום על חורבן בית המקדש, זוכה עבור זה להשראת 
באופן  המשכון'  השבת  'מקצת  שיהא  כדי  אצלו,  פרטית  השכינה 

פרטי אליו.

וסישר לי הרה"ג שמואל אהרן הלוי שרדס זצ"ל 
היום על  כל  היו מדברים  יהודים פשוטים  בדורות הקודמים אפילו 
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זוכר אצל אמי מורתי ע"ה שקנתה בגד יפה ולא  ביאת משיח. אני 
לשמחה  ומיועד  שמור  שיהיה  אותו  הכינה  אלא  ללובשו  רצתה 
כולם  אצל  פשוט  הדבר  היה  וכך  צדקינו,  משיח  בביאת  הגדולה 
לדבר על משיח, ולצערינו היום כבר שכחו לגמרי לדבר על משיח, 
עד שכמעט כולם חוץ מיחידי סגולה, שכחו מביאת משיח, ועלינו 
ולצפות  משיח,  ביאת  על  היום  כל  ולדבר  ליושנה,  עטרה  להחזיר 

לביאתו ולא להסיח דעת מהצפיה לישועת ה'.
)משיקאגו(,  זצ"ל  פרדס  הלוי  אהרן  שמואל  הרה"ג  לי  וסיפר 
תפילת  לראדין, ולאחר  ובא  לפולין  נסע  תרצ"ב  בשנת  שבערך 
חיים  והחפץ  זצ"ל,  חיים  חפץ  מהקדוש  שלום  לקבל  בא  מעריב 
חיים  והחפץ  מאמריקה,  שהוא  וענה  אתה",  "מהיכן  אותו  שאל 
שמח מאוד ואמר "אני מחפש יהודי מאמריקה", ושאל אותו החפץ 
חיים, הלא אנחנו ממתינים בכל רגע לביאת המשיח, תאמר לי את 
ידע  ולא  היסס  והוא  למשיח,  מצפים  באמריקה  גם  האם  האמת, 
מה להשיב, אך לבסוף החליט להשיב שבוודאי באמריקה מצפים 
למשיח, ואז שמע איך החפץ חיים מתפלל בינו ובין עצמו ואומר 
לקב"ה, "ממילא היהודים כאן בפולין שסובלים צרות ועניות, יתכן 
הלא  אבל  הגשמיים,  מהצרות  שיגאלם  כדי  למשיח  שממתינים 
אפילו באמריקה שיש להם גשמיות ועשירות, מכל מקום מצפים 
וא"כ עד מתי תעכב אותנו  היום על משיח,  ומדברים כל  למשיח 

ממשיח".

אֵלֶֶּה שְקוּדֵי הַמִִּשְְׁכַָּן מִשְְׁכַַּן הָעֵדֻת אֲשְֶׁר פִֻּקַַּד עַל פִִּי מֹשְֶׁה עֲבֹדַת הַלְוִיִִּם 
בְֶּיַד אִיתָמָר בֶֶּן אַהֲרֹן הַכַֹּהֵן )שמות ל"ח, כ"א(

קדושה  של  מעלות  ארבעה  נאמרו  זה  שבפסוק  הספורנו  ביאר 
שהיו בבניית המשכן, שבעבור המעלות הללו עצי המשכן וכליו לא 
וכמבואר  ונשארו לנצח,  נגנזו  נכרי אלא  יד  ולא שלטה בהם  נחרבו 
בגמ' )יומא ע"ב ע"א( "עצי שטים עומדים שעומדים לעד ולעולמי 

עולמים".
לוחות  קדושת  היה  שבמשכן  מפני  העדות",  "משכן  האחד:  הטעם 

העדות.
פי  על  נוהלה  שהעבודה  משה",  פי  על  פוקד  "אשר  השני:  הטעם 

משה רבינו והיה הכל בתכלית הקדושה.
הלויים  שעבודת  הכהן",  אהרן  בן  איתמר  "ביד  השלישי:  הטעם 

הייתה מנוהלת
ביד איתמר.

עשה",  יהודה  למטה  חור  בן  אורי  בן  "ובצלאל  הרביעי:  הטעם 
שעבודת בניית המשכן לא נעשתה ע"י 'מהנדסים' המבינים בחכמת 
המיוחסים  ידי  על  שמות  בצירופי  נעשתה  אלא  גרידא,  הבניה 

והצדיקים שבדור.
ידיהם,  במעשה  שכינה  שרתה  הללו  קדושה  ענייני  ארבעה  ומכח 
וקדושה זו שמרה על עצי המשכן וכליו שיהיו מופקעים מיד אויב 

ולא תשלוט עליהם ידי גויים לעולם.
והוסיף הספורנו, שזהו החילוק בין המשכן לבית המקדש, שדווקא 

המשכן שבנייתו הייתה בקדושה, לא נפלו עציו וכליו ליד אויב, אבל 
לא  שהרי  במשכן,  כמו  בקדושה  בנייתו  הייתה  שלא  המקדש  בית 
נבנה על ידי צדיקים אלא על ידי גויים, ]ובפרט בבית שני שאף לא 
היה ארון העדות, וגם פוקד על פי כורש, ולא היו שם בני לוי[, נפגמה 
קדושתו ולא היה בכוחו לעמוד לעולם, אלא אבניו נחרבו, וכליו נפלו 

ביד אויב, עכ"ד.
מ"מ  מאוד,  רבה  שקדושתו  המקדש  בית  שאפילו  נפלאים  ודבריו 
צדיק  הנהלת  תחת  התנהלה  לא  ובנייתו  גויים,  ידי  על  שנבנה  כיון 
היה  זה  מחמת  ורק  נפגמה,  הבית  קדושת  גוי,  הנהלת  תחת  אלא 
לגויים כוח להחריב את בית המקדש, ואילו היה הכל נבנה בקדושה 
בית  את  להחריב  יכולים  הגויים  היו  לא  המשכן,  כבניית  ובטהרה 

מקדשינו.
והישיבות בקדושה,  לימוד לדידן להעמיד את היכלי התורה  וזהו 
שהלא הם בית מקדש מעט שבכל דור, ויש להיזהר שעכ"פ קיום 
שבתות,  ומחללי  ורשעים  גויים  כספי  ידי  על  יבוא  לא  הישיבות 
שכשם  התורה,  לימוד  בקדושת  מאוד  פוגם  מכוחם  שהיניקה 
מכוחם,  הנבנה  הבית  בקדושת  פוגם  גויים  ידי  על  בית  שבניית 
כך גם החזקת המוסד מכוח גויים או מחללי שבת פוגם בקדושת 
מה  ב'  פסוק  כ"ה  פרק  לעיל  עוד  )ועי'  מכוחם,  הבאה  התורה 

שנתבאר בזה(.

תרומות רק משומרי שבת 
שמעתי מפי מו"ר הגה"צ רבי משה שניידער זצ"ל, שהקדוש החפץ 
חיים זצ"ל עמד על כך שבישיבתו יקבלו  תרומות רק משומרי שבת, 
וביאר שאף שנדמה שכדאי לקבל כסף מאת מחללי שבת, אבל הדבר 
נכון רק לפי שעה, ולעתיד ההפסד הוא גדול יותר, שהם בתרומתם 
נעשים שותפים בתורת התלמידים, והדבר פוגם בקדושת הישיבה, 
ומזיק מאוד לרוחניות של התלמידים, והתוצאות הפסולות ניכרות 

היטב בחינוך הבחורים שחסר להם יסודות בקדושה.
ומו"ר זצ"ל היה נאה דורש ונאה מקיים, ובעצמו עמד כחומה בצורה 
שלא לקבל כספם של רשעים להחזקת הישיבה, והיה מוכן במסירות 
נפש כפשוטו לסבול הרבה מאד מעול החזקת הישיבה ובלבד שלא 

להזדקק לכספם של מחללי שבת בפרהסיה.
וזכורני שבשעה שהמצב הגשמי בישיבה היה קשה מנשוא, והגיעו 
בתים  בעלי  מכמה  הצעה  זצ"ל  מו"ר  קיבל  כפשוטו,  לחם  פת  עד 
על  ויקחו  הישיבה,  של  הכספי  לניהול  ''וועד'  להקים  שהסכימו 
ופירש  לכך,  סירב  זצ"ל  מו"ר  אך  הישיבה,  החזקת  עול  את  עצמם 
לי טעמו מפני שחושש שהם ייקחו כסף גם מאת מחללי שבת ואין 
אחר  פרוטה  לאסוף  לבית  מבית  רגליו  כיתת  כן  ועל  כדאי,  העסק 
פרוטה להחזקת הישיבה, ושמח שזוכה לזכות יהודים במצווה רבה 
להיות שותפים בתורה, וכדי להציל את הישיבה מחרפת רעב עשה 
ולא  הסכם עם מאפייה בבעלות חרדית שהלחם הנשאר במאפיה 

נמכר, יינתן חינם לישיבה ביום המחרת.

)‘ביאורים והנהגות' עה"ת - פרשת פקודי, עמ' תמג(



3 | 10dirshu@gmail.com | 02-560-9000 | שרשת שקודי תשש"ד | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה



| 410dirshu@gmail.com | 02-560-9000 | שרשת שקודי תשש"ד | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

המשך בעמוד 24

שעם אחת אמא קראה לי ואמרה לי "בן ציון, רצוני שתיסע לבני ברק, 
ותיכנס למרן הגאון המושלא והקדוש רבי חיים קנייבסקי, ותשאל אותו 

שאלה בשמי...". כמובן שהתשלאתי, מה יכולה אמא לשאול את רבי חיים, 
וזה תוכן השאלה שביקשה להעביר...

הגה"צ רבי בן ציון גוטשרב שליט"א, ראש ישיבת 'תורת ה' 
ומראשי קהילת המתמידים על כוחה של תשילה

יעקב א. לוסטיגמן 

המדרש אומר בפרשתנו )רבה פרשה ז'( על הכתוב 'משכן העדות', 
התורה  עמל  שבזכות  והיינו  בה,  יגעים  שהם  תורה  העדות?  מה 

ובזכות הקרבת הקרבנות, הקב"ה מציל את ישראל מפני הגהינום. 
המדרש מביא בהקשר זה את מה שהיה בברית בין הבתרים שהקב"ה 

הראה לאברהם אבינו ע"ה התורה והגהינום, הקרבנות והגלויות. 
הם  ובקרבנות  בתורה  עסוקים  בניך  שיהיו  ימים  כל  הקב"ה  "אמר 
ניצולים מהן. אלא עתידין בניך לבטל הקרבנות. במה אתה מבקש 

שישתעבדו בניך? בגיהנם או בגלויות?". 
ממשיך המדרש ואומר שאברהם אבינו בחר לו את הגלויות, שבאו 

לאחר שפסקו הקרבנות. 
והדברים נוקבים חדרי בטן, שהרי אמרו חז"ל שתפילות כנגד תמידין 
תיקנום, והיינו שמי שירבה בתפילה לכאורה זוכה להיות במצב שהיו 

מקריבים קרבנות וממילא הוא פטור משעבוד גלויות. 
התפילה,  לפני  קרבנות  אמירת  על  שמקפיד  מי  שאת,  וביתר 
מגילה  במסכת  במפורש  כותבת  שהגמרא  כמו  ובמנחה,  בשחרית 
חס  שמא  עולם  של  "רבונו  הקב"ה,  לפני  אברהם  אמר  ע"ב(  )לא 
ושלום ישראל חוטאים לפניך ואתה עושה להם כדור המבול וכדור 

הפלגה?", אמר לו "לאו". 
אמר לפניו: "רבונו של עולם, במה אדע?", אמר לו: "קחה לי עגלה 
ויינצלו מהאסונות ומכל  וגו'...", דהיינו שיקריבו קרבנות  משולשת 

הפגעים הרעים. 
אמר לפניו: "רבונו של עולם תינח בזמן שבית המקדש קיים, בזמן 

שאין בית המקדש קיים מה תהא עליהם?".
אמר לו: "כבר תקנתי להם סדר קרבנות! כל זמן שקוראין בהן, מעלה 

אני עליהן כאילו מקריבין לפני קרבן ומוחל אני על כל עונותיהם". 
כשיהודי מתפלל, הוא צריך לדעת שזה לא סתם שאומרים את המילים כי 
חייבים ובזה נגמר העניין. התפילה צריכה להיאמר מעומק הלב, באימה 
כשאומרים  שינוי.  מחוללים  התפילה  ידי  שעל  הבנה  מתוך  וביראה, 
את  שאמרת  לפני  שהייתי  אדם  אותו  לא  אתה  משפיע!  זה  קרבנות, 
פרשת התמיד ואת פרשת הקטורת, או את פרשת העקידה ופרשת 
הכיור. אתה אדם אחר, זה משנה אותך, מכפר על העוונות, קורע את 

גזר הדין הרע ומשפיע שפע ברכה וטובה לעתיד שלך. 

וכראות אבי מורי זצ"ל שאמא ממשיכה 
ללכת יום יום שאל אותה מה ששר הדבר?

זכיתי להיולד ולהתחנך אצל אבי מורי הצדיק הקדוש רבי יצחק דוד 
גוטפרב זצוק"ל ואצל אמי מורתי הצדקנית מרת נחמה רייזל ע"ה, 
שהיתה בתו של זקני הגה"צ רבי צבי הירש בלוי זצ"ל, שחינכו אותנו 

בדרכם הנפלאה באמונה תמימה באופן מיוחד מאוד. 
מפליא  מחזה  היה  זה  בתפילה.  משקיעה  אמי  היתה  מיוחד  באופן 
וטהורה,  תמימה  כוונה  עם  נפלאה,  בדבקות  מתפללת  לראותה 
והיתה מפרטת את בקשותיה לפני אדון כל בפרטות, כדבר עבד אל 
ויכול  אותה  שומע  שהקב"ה  מלא  ובביטחון  גדולה  בהכנעה  אדוניו 
ואין קץ  וגבורתו,  לכוחו  גבול  אין  כי  כל מה שרק תבקש,  לה  לתת 

למידת טובו וחסדו. 
ומעשה שהיה, שפעם התפללה על איזה ענין בכל ליבה, והחליטה 
מפורסמת  סגולה  רצופים,  יום  ארבעים  המערבי  לכותל  ללכת 
ומקובלת בירושלים עיה"ק שעל ידי זה זוכים שמתקבלות התפילות 
ביתר שאת, ואכן כן עשתה שהלכה והתפללה ארבעים יום ונושעה, 

אמנם מיד לאחר מכן המשיכה ללכת עוד ארבעים יום נוספים. 
 וכראות אבי מורי זצ"ל שאמא ממשיכה ללכת יום יום שאל אותה 
מה פשר הדבר? בשלמא על ארבעים יום שמענו, והיא סגולה מוכרת 
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וידועה, אבל הרי כבר נענתה בתפילתך וכבר מלאו הימים, למה את 
ממשיכה ללכת לכותל המערבי? השיבה לו אמא... שכמו שיכולתי 
לבקש ולהתחנן מה' ית' ארבעים יום, צריכה אני גם להודות במשך 
וניגשת  המערבי,  לכותל  יום  כל  הולכת  אני  עכשיו  יום.  ארבעים 
לאבנים הקדושות ומודה לקב"ה בהודאה ובשמחה ופשוט אומרת 
לו ‘תודה רבה', כמו שאמרו חז"ל מודה על העבר ומבקש על העתיד.
המלצה  רק  אינו  העתיד',  על  ‘מבקש  של  הזה  שהעניין  עוד  אציין 
על  לבקש  מיוחד  עניין  כאן  יש  אלא  עוד,  לקבל  אפשר  שתמיד 
העתיד בשעה שמודים על העבר, והוא שבזה אנו מראים שאנחנו 
מאמינים שהקב"ה יכול לתת לנו הרבה יותר ממה שנתן לנו, מאוצר 
מתנת חינם שלו. ואם אתה חושב שקיבלת מה שמגיע לך, או יותר 
ממה שמגיע לך, ושוב אתה לא יכול לבקש עוד. כי זה לא מנומס. 
אבל אם מדובר ב'אוצר מתנת חינם', אפשר לבקש הרבה יותר, אין 
שום בעיה, זה לא על חשבון אף אחד, אז מודים על העבר ומבקשים 

על העתיד. 
הזכרתי את המעשה עם אמי מורתי ע"ה, כי רציתי להגיע לסיפור 
שתיסע  רצוני  ציון,  "בן  לי  ואמרה  לי  קראה  היא  אחת  הבא:  פעם 
לבני ברק, ותיכנס למרן הגאון המופלא והקדוש רבי חיים קנייבסקי, 

ותשאל אותו שאלה בשמי...". 
כמובן שהתפלאתי, ועיינתי בדעתי מה הוא הדבר מה יכולה אמא 

לשאול את רבי חיים. 

וזה תוכן השאלה שבקשה להעביר לרבי חיים 
וזה תוכן השאלה שבקשה להעביר לרבי חיים "מזה תקופה שאני 
מתפללת על איזה עניין", אמר לי אמא, "אני מתפללת ומתפללת, 

שוב ושוב ושוב, וכבר עברה תקופה, ולצערי תפילתי לא נענתה. 
"עכשיו אני נמצאת בפרשת דרכים ואני לא יודעת מה אני צריכה 
לעשות. אם התפילה לא נענתה כל כך הרבה פעמים, אולי זה הזמן 
לעצור. אם הקב"ה לא רוצה לתת לי את מה שאני מבקשת, כנראה 
זאת?  בכל  ומבקשת  מתחכמת  אני  למה  טובה...  סיבה  לו  שיש 
והוסיפה שאני אסיים שאלתו את הפסוק בתהילים סט' ד' ‘כלו עיני 
מייחל לאלוקי'... ואולי יש כן ענין להוסיף ולהתפלל עוד ועוד. אני 
ועוד, או  יותר לעשות, האם להתפלל עוד  נכון  יודעת מה  כבר לא 

להפסיק ולוותר על הציפייה הגדולה שלי בעניין הזה?". 
היא  שעליו  הזה  הנושא  הוא  מה  לי  לספר  רצתה  לא  ע"ה  אמא 
לי.  לספר  רוצה  לא  שהיא  בעניין  שמדובר  הבנתי  ואני  מתפללת, 
קיימתי מצוות כיבוד אם, ונסעתי לבני ברק כמצוותה. הגעתי למרן 
הגר"ח קנייבסקי זצ"ל, שקיבלני במאור פנים ושאל לרצוני. הצגתי 
בפניו את צדדי השאלה ששאלתי בשם אמי מורתי, ומרן השיב על 
חמא  רבי  "אמר  לב:  דף  ברכות  במסכת  מפורשת  גמרא  שזו  אתר 
בן חנינא אם ראה אדם שהתפלל ולא נענה, יחזור ויתפלל. שנאמר 

תהילים כז יד' ‘קווה אל ה' חזק ויאמץ לבך וקווה אל ה'". 
והוסיף מרן הגר"ח וביאר ביתר שאת: מה הפשט "יחזור ויתפלל", 
ניהל מערכה  ודי, אלא אם אדם  זה לא שיתפלל עוד תפילה אחת 
שלמה של תפילות, במשך כך וכך ימים ואמר כך וכך ספרי תהילים, 

והלך לכותל המערבי או לציון הרשב"י במירון וכדו' והתפלל בכל לבו 
במשך תקופה ולא נענה... מה הוא צריך לעשות? לחזור ולהתפלל 
הוא  עכשיו  כאילו  מהתחלה,  הזאת,  המערכה  כל  את  פעם  עוד 
מתחיל להתפלל על כך בפעם הראשונה, עם כל התקווה והאמונה 
הללו  בתפילות  שהשקיע  כמו  הכח  כל  ועם  נשמעות,  שתפילותיו 

בפעם הראשונה. 
שהרי דרך העולם שאדם שמתפלל על משהו ולא נענה פעם פעמיים 
ושלוש, מתייאש ואם הוא מתפלל בפעם הרביעית והחמישית זו כבר 
ובדעת  והן בקוצר רוח  ‘תפילה קצרה', הן בקצירת האומר,  כמעט 
קצרה... כבר לא כל כך מכוונים ולא מתאמצים כל כך בתפילה, ולכן 

אומרים חז"ל ‘יחזור ויתפלל'. להתחיל מההתחלה!

ואסשר בזה מעשה נורא ששמעתי מאבי 
מורי הגה"צ רבי יצחק דוד גוטשרב 

גדולי המוסר שהתפילה של האדם פועלת בהתאם למה  מובא בשם 
שהאדם מאמין בכוחה. כלומר, אדם שמוכן להקדיש לתפילה שלו דקה 
וחצי, ולהפסיד בשבילה לא יותר מ-20 שקל, שלא יצפה שהתפילה שלו 
תהיה שווה מיליונים... אם אתה עצמך מעריך אותה בכזה מחיר פעוט, 
למה שהיא תפעל יותר מזה. אבל מי שמתכונן לתפילה כראוי, ומגיע 
בזמן לבית הכנסת, ומתיישב בדעתו לפני התפילה ומתפלל במתינות 
לפספס  שלא  כדי  מזה  יותר  הרבה  גם  להפסיד  ומוכן  מעות,  כמונה 

תפילה במניין, בוודאי שהתפילה שלו שווה הרבה יותר. 
ואספר בזה מעשה נורא ששמעתי מאבי מורי הגה"צ רבי יצחק דוד 
גוטפרב זכר צדיק וקדוש לברכה, שסיפר לי מעשה שהיה עם הגה"ק 
רבי שמעון סופר זצלה"ה, בנו של מרנא החתם סופר זצוקללה"ה, 

ורבה של העיר הגדולה "קרקא" שבפולין. 
מעשה שהיה כך היה באותה תקופה שהיו צריכים איזו שתדלנות 
גדולה אצל הקיסר פרנץ יוזף הראשון, ושלחו את רבי שמעון סופר 
את  שיבטל  הקיסר  פני  את  שיחלה  הימים,  באותם  הדור  כגדול 
הגרמנית  בשפה  בקי  היה  לא  סופר  שמעון  רבי  עקא,  דא  הגזירה. 
שהיתה שפתו של פרנץ יוזף שנולד וגדל בווינה בירת אוסטריה, ולכן 
כתבו לו את הדרשה שהיה צריך לומר לפני המלך בשפה הגרמנית 
ואכן התייצב רבי שמעון סופר מול המלך והקריא את  גבי דף,  על 

הדברים מתוך הדף. 
אירופה  כל  היסטורי,  מעמד  בעל  לקיסר  אז  נחשב  היה  יוזף  פרנץ 
לא  אחד  ואף  ברזל,  ביד  שנים   68 במשך  מלך  הוא  מפניו.  רעדה 
הצליח למרוד בו או לפגוע בו. ומשרתיו עושי דברו היו מלאים יראת 

הכבוד אליו. 
הרגיש  הוא  הקיסר,  לפני  עמד  סופר  שמעון  שרבי  בעוד  והנה 
שנופלת עליו אימת המלכות. הפחד היה כל כך מוחשי, עד שבשעה 
שעמד לפני הקיסר, נפל הדף עם הדרשה שהכין, מידיו הרועדות. 

רבי שמעון הרים את הדף והמשיך את הדרשה... 
ערבית,  תפילת  להתפלל  פנה  המלוכה  מארמון  שיצא  לאחר 
אליו  ניגשו  שם  שהיו  האנשים  סוער.  בבכי  פרץ  התפילה  ובמהלך 
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הדרך שעשה ממקום עמידתו בתשילה ועד לאותה מכונית קטנטנה, 
התחלקה לשניים. בחצי הראשון של אותה דרך, היתה חזקה מיוחדת 

לתלמידו הגאון רבי יצחק דרזי שליט"א, לשאול שאלות בהלכה, וחציה 
השני של הדרך היה ‘שייך' לתלמידו הגאון רבי בן ציון קוק שליט"א, 

בהמשך היתה לי חזקה להציג בשניו שאלות בזמן שעלה במעלית

הגאון רבי משה שריד שליט"א תלמידי חביבו של מרן שוסק הדור רבינו 
מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל על אורה זו תורה של מרן זצוק"ל

לַיְִּהוּדִים הָיְתָה אוֹרָה  )אסתר ח טז(

יעקב א. לוסטיגמן 

אנו  תורה,  זו  אורה   – אורה'  היתה  ה'ליהודים  בימי  מצויים  כשאנו 
מביאים בפניכם  המשך השיחה שקיימנו עם הגאון רבי משה פריד 
ותלמידי חביבו של מרן פוסק  ‘וישמע משה',  שליט"א בעל שו"ת 

הדור רבינו מרן הגרי"ש אלישיב זצוק"ל. 
זכיתי  האחרונות  ובשנים  לביתו,  שב  רבינו  היה  הבריתות  אחרי 

ללוותו בהליכה קצרה זו ולהיכנס עמו לביתו. 
מרן,  של  העצומה  שקדנותו  שמחמת  מאוד,  נפלא  דבר  אציין 
אותו  ולשאול  מלימודו  אותו  להעיר  כמעט  יכלו  שלא  והעובדה 
שאלות, היו תלמידיו הקרובים מנצלים את הרגעים הבודדים שבין 
שנשלחו  הלכתיות  שאלות  אותו  לשאול  כדי  למשנהו,  אחד  עניין 

מכל קצווי תבל. 
כך למשל, בשנים קודמות יותר, כשהיה רבינו מניח תפילין דרבינו 
דוד  רבי  הגאון  לתלמידו  מיוחדת  חזקה  היתה  הכנסת,  בבית  תם 
אריה מורגנשטרן שליט"א, לנצל את זמן חליצת התפילין וקיפולן 

כדי להציג בפני מרן שאלות בהלכה. 
היה  הוא  בקרוואן,  מתפלל  רבינו  כשהיה  יותר,  מאוחרות  בשנים 
צועד רגלית עד לרכב הקטן שהיה לוקח אותו בתוך הסמטה הצרה 
לאותה  ועד  בתפילה  עמידתו  ממקום  שעשה  הדרך  לביתו.  עד 
מכונית קטנטנה, התחלקה לשניים. בחצי הראשון של אותה דרך, 
היתה חזקה מיוחדת לתלמידו הגאון רבי יצחק דרזי שליט"א, בעל 
ה'שבות יצחק', לשאול שאלות בהלכה, וחציה השני של הדרך היה 
את  שואל  שהיה  שליט"א,  קוק  ציון  בן  רבי  הגאון  לתלמידו  'שייך' 
השאלות עד שמרן התיישב במכונית הקטנה. זה היה אחרי תפילת 
שחרית. בהמשך היה מרן חזר לבית הכנסת פעם נוספת לסנדקאות 
בבריתות, וכשחזר בחזרה, היתה לי חזקה להציג בפניו שאלות בזמן 

שעלה במעלית, ולאחר מכן עוד מעט זמן בתוך ביתו. 
ראו אצלו ממש את מה שאמרו חז"ל ש'ארון אינו מן המידה', כי הוא 
היה בבחינה של למעלה מן הזמן, והיה מספיק ביממה מה שאנשים 
אחרים לא מספיקים אפילו בכמה ימים, והוא היה מנצל כל שניה, 

ומשיב שאלות הלכתיות חמורות מאוד ברגעים אחדים, תוך שהוא 
ומעלה מרגליות נפלאות  וה'שולחן ערוך'  צולל במצולות התלמוד 

במהירות עצומה ובחדות מופלאה. 

דחופים  בעניינים  מעט  משוחח  שהיה  אחרי  לביתו,  רבינו  כשהגיע 
בבתי  שהתחדשו  מעניינות  שאלות  כמה  אותו  שואלים  והיינו 
וביקשו את הכרעתו, היה פורש למנוחה של  ההוראה בכל העולם 

כחצי שעה או שלשת רבעי שעה. 
לנוח,  שפרש  לפני  זה,  שבזמן  פעמים  כמה  ראיתי  הסליחות  בימי 
היה אומר קטעים מתוך הסליחות. שאלתי אותו מאי האי, הרי הרבי 
אומר  והוא  שמאחר  לי  והשיב  התפילה,  לפני  סליחות  אמר  כבר 
את הסליחות בקצב איטי מאוד, הוא לא רוצה שהקהל כולו ימתין 
עליו, ובשל כך יאחרו את תפילת שחרית יותר מדי, ולכן הוא עושה 
את עצמו כאילו סיים ושליח הציבור מסיים את הקטע, וממשיכים 
הלאה, ולכן הוא משלים עכשיו את הקטעים שדילג תוך כדי אמירת 

הסליחות. 
אחרי מנוחה קצרה היה שב ומתגבר כארי בלימודו עד זמן תפילת 
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ללמוד  מתיישב  היה  מכן  ולאחר  בצהרים,   1:00 בשעה  המנחה 
ברציפות עד השעה 7:00 בערב, ובזמן זה לא ההין איש מבני הבית 

להפריע לו מתלמודו. 
בשעה 7:00 בערב היו יכולים להתחיל לשאול לענייני ציבור ושאלות 
דחופות, זה היה הזמן שבו היה מגיע הגאון הגדול רבי יוסף אפרתי 
ושאלות  עגונות  היתר  כמו  במיוחד,  סבוכות  הלכתיות  שאלות  עם 
כאלו שצריכים להיות תלמיד חכם בקנה מידה עצום רק כדי לשאול 

אותן ולא לפספס את הפרטים החשובים. 

היו צריכים ממש לעשות שעולות ולצעוק 
בקולי קולות כדי להשסיק אותו מלימודו 

בשעה זו באו לעיתים גם אישי ציבור לקבל הוראות מרבינו בענייני 
העסקנות שלהם וכדו'. 

אבל אני רוצה להסביר לציבור מה היו עושים כדי 'להעיר' את רבינו 
ולהוציא אותו מהשקיעות בלימוד. הרי הוא לא שמע ולא ראה, יכלו 
לצעוק ולדפוק על השולחן, הוא היה כל כך שקוע בלימודו שלא שם 
לב לכלום. היו צריכים ממש לעשות פעולות ולצעוק בקולי קולות 

כדי להפסיק אותו מלימודו.
בשעה 7:25 בדיוק היו מגישים לו כוס תה. מי שהיה ממונה על כך 
הוא הר"ר דוד וייסנשטרן, שמוכר מהקפה שהוא מכין לבאי הכותל 
המערבי לפנות בוקר. זר כי ישמע על כך לא יבין, איזה מן דבר זה? 
צריכים זמן מיוחד לשתיית תה? אבל התשובה היא שאכן כך היה, כי 
לא היה דבר כזה שרבינו ישתה קפה או תה באמצע הלימוד. כשהוא 
למד הוא לא היה צמא ולא רעב, שום דבר לא דיבר אליו, רק התורה. 
אחרי שהוא למד במשך שעות ארוכות, מאחרי מנחה ועד השעה 
נוספות של תשובות בהלכה  ולאחר מכן 25 דקות  שבע ברציפות, 
ובענייני ציבור, זה הזמן שהיו צריכים לתת לו כוס כדי להחיות מעט 

את הגוף הכחוש והקדוש שלו. 
לאחר ששתה, בשעה 7:30 בדיוק היה יוצא לבית הכנסת לאמירת 
השיעור  לפני  ערבית  מתפללים  היו  בחורף  שלו.  הקבוע  השיעור 
הרבה  עם  מופלאה,  בחיות  אומר  היה  השיעור  את  לאחריו.  ובקיץ 
והיה  לביתו  חוזר  היה  השיעור  ולאחר  והתלהבות,  גישמאק  מאוד 
עבודת  אחרי  הכיפורים,  יום  במוצאי  גדול  הכהן  כמראה  מראהו 
כדמות  מיוחד,  באור  זורח  פניו  זיו  את  לראות  יכלו  ממש  הקודש, 

הקשת בתוך הענן מראה כהן! 
לאחר מכן היה מעניין בספרים שונים, לפעמים אפילו בספריהם של 

מחברים בני זמנינו, היה מעיין ממושכות עד שהגיע זמן השינה. 

הוא היה כל כך שש ושמח והיה יושב 
ולומד עם כזאת נהרה מיוחדת על שניו 

ומעניין לעניין באותו עניין, כבר אמרתי בשיחה הקודמת שלי עם 
'לקראת שבת', שרבינו זצ"ל היה מקפיד מאוד על זמני השינה שלו, 
ולא היה נשאר ער ללמוד על חשבון שעות השינה, רק לילה אחד 

בשנה היה יכול להישאר ער וללמוד, בלילה של מוצאי יום הכיפורים, 
הוא היה כל כך שש ושמח והיה יושב ולומד עם כזאת נהרה מיוחדת 

על פניו, אפילו על חשבון שעות השינה. 
ומעשה היה באחת הפעמים, כשכבר היה זקן מופלג מאוד, ונכדו, 
הלילה.  כל  במשך  בבית  שהה  שליט"א,  רימר  אליהו  רבי  הרה"ג 
מכן  ולאחר  כמנהג,  בשרית  סעודה  הרבי  סעד  טוב  יום  במוצאי 
עד  המזרח  שהאיר  עד  מופלאה  שקידה  בכזאת  ולמד  ללמוד  ישב 
שבחברון, הנכד הפסיק אותו מלימודו כי הגיעה זמן קריאת שמע 
של שחרית, והביא לו כוס קפה. אבל רבינו נחרד ואמר: "הרי לפני 
רגע סיימנו לאכול סעודה בשרית". הוא לא שם לב בכלל שחלפו 
שמונה שעות! עד כדי כך היה שקוע כל כולו בתוך הגמרא עד כדי 

איבוד תחושת הזמן באופן בלתי נתפס. 
בכל אופן, הזכרנו את עניין בואו לביתו מהשיעור, אז היה נוטל ידיים 
לסעודת הערב, ולאחר מכן ברכת המזון מתוך הסידור וכובע עליון 
מכתבים  וקורא  יושב  היה  הסעודה  אחר  יעבור.  ולא  חוק  לראשו, 
היה  הוא  התורה,  מקצועות  בכל  תבל  קצווי  מכל  אליו  שנשלחו 
ראשונים  בספרי  מעיין  היה  מכן  ולאחר  הזה,  בזמן  תשובות  משיב 
דברים  למד  הוא  שבהן  השעות  היו  אלו  לימודו,  בענייני  ואחרונים, 
נוספים מלבד הגמרא והשו"ע, כך היה מעיין עד השעה רבע לעשר, 

ובשעה זו היה קורא קריאת שמע שעל המיטה. 
לצד  קורא  היה  המיטה  שעל  שמע  קריאת  שאת  לציין  מעניין 
שולחן מיוחד שהיה צמוד למיטתו, ועל הכסא הסמוך לו היה מניח 
היה  הוא  בשחרית.  וואסר'  'נעגל  לנטילת  הנטלה  עם  הקערה  את 
קורא את קריאת שמע מתוך סידור, והיה אומרה במתינות ומצביע 
בסידור, עד שסיים, ופנה למנוחת הלילה. הוא היה ישן אולי שעתיים 
באופן  הבורא  לעבודת  כארי  מתגבר  והיה  שעות  שלוש  או  וחצי 

נפלא ביותר. 
לו  מספר  הייתי  רבינו,  את  קצת  לשמח  רוצה  כשהייתי  לפעמים 
בוקר",  לפנות  שש  בשעה  מוקדם  קמתי  "היום  תומי  לפי  כמשיח 
'מוקדם  של  הזאת  המשונה  מההגדרה  ונהנה  מתחייך  היה  והוא 

בשעה שש', שהרי הוא היה קם כחמש שעות מוקדם יותר.  

הסדר בבית מרן, לעת זקנתו, היה שרוב הזמן היו איתו אנשים מבני 
הבית ששהו עמו כדי לשרת אותו ולסייע לו, כשהיה צריך להוציא 
וכדו'. בשעות של לפנות בוקר כאמור לא ההין איש  ספר מהארון 
ישן  שהיה  נכד  שהיה  ממש  האחרונות  בשנים  למעט  שם,  לשהות 

בבית וממילא גם שהה בזמן הלימוד.
שליט"א  אלישיב  ישראל  רבי  הגאון  נכדו  מגיע  היה  התפילה  לפני 
בן לבנו הגה"צ רבי משה אלישיב שליט"א, והיה משמש אותו בזמן 
היה   9:00 בשעה  לבריתות  יוצא  רבינו  כשהיה  ולאחריה,  התפילה 
מגיע גם נכדו הגאון רבי אריה אלישיב שליט"א ומצטרף אל אחיו 

רבי ישראל, ושניהם נשארו עם מרן עד הצהרים. 
אלו  בשעות  כן  ועל  בבית,  נכד  אף  היה  לא  הצהרים,  אחר  בשעות 
לאה  מרת  הצדקנית  הרבנית  בתו  זצ"ל  רבינו  עם  יושבת  היתה 
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שעם בצהרי היום, נכנס לביתו של רבי חיים בריסקר שודד ]ידעו שיש 
אצלו כסף של צדקות[, הוא נגש לרבי חיים, ואמר שיתן לו את כל 

הכסשים שיש לו. רבי חיים לא איבד את הקור רוח, והוציא מהכיס מטבע 
עבה - בערך כמו שיש היום חמש שקל וכושף אותה, ועשה ממנה שתים 

כמו שבן אדם עושה יחץ במצה, והניח לשניו על השולחן 

הגאון רבי משה מרדכי שולזינגר זצ"ל על צדקה והלב היהודי

וְכֶסֶף פְִּקוּדֵי הָעֵדָה   )לח כה(

אדם  בן  יושב  האדם":   "מדרגת  בספר  מתאר  מנובהרדוק  הסבא 
ולומד את הגמ' ש"כל המעלים עיניו מן הצדקה הרי זה כאילו עובד 
י' א'( והוא חושב ומתעמק מה  עבודה זרה" )כתובות ס"ח א', ב"ב 
זרה,  עבודה  שעובד  למי  הצדקה  מן  עיניו  שמעלים  מי  בין  הקשר 
ואל  זה משלש עבירות חמורות שיהרג  זרה  ה' ישמור, הרי עבודה 
יעבור, ומדוע אם באים לבקש ממנו צדקה והוא מעלים עיניו, זה כל 

כך חמור כאילו עובד עבודה זרה? 
הרי כל מאמר חז"ל הוא קודש קדשים, וטמון בו סודות ועמקויות, 
ומה הפשט בזה?  הוא חושב וחושב, ולא מבין. הוא ניגש לקופסה 
שאצל  כמו  ד'.  קויתי  "לישועתך  ואומר  צדקה,  ונותן  הצדקה  של 
היה  הוא  משהו,  קשה  היה  הלימוד  באמצע  אם  דיסקין  המהרי"ל 
הולך  והוא  מהקב"ה,  ומבקש  צדקה,  ונותן  הצדקה  לקופסת  ניגש 

בחדר הלוך וחזור ומתעמק ופתאום מנצנץ לו במח פשט בגמרא.
והוא כל כך שמח מזה, שהוא אומר את הפשט לעצמו בקול רם, הוא 

מסביר לעצמו; מדוע בן אדם מעלים עיניו מן הצדקה? 
באים לבקש ממנו צדקה ויש באפשרותו לתת, מדוע הוא לא נותן? 
בגלל שחסר לו באמונה, כי אם בן אדם מאמין שהכל בידי שמים, 
וכל מה שיש לו הקב"ה נותן לו: נותן לו חיים, נותן לו בריאות, נותן 
לו כסף, ואם הקב"ה רוצה, ברגע אחד אין לו כלום שה' ישמור - או 
שהכסף הולך ממנו או שהוא הולך מהכסף. אם הקב"ה רוצה יש לו 

ואם הקב"ה רוצה אין לו.
והוא מאמין במה שכתוב ברמב"ם בהלכות מתנות עניים )פ"י ה"ב(: 
נגלל  היזק  ולא  רע  דבר  ואין  הצדקה  מן  מעני  אדם  אין  "ולעולם 
בשביל הצדקה שנאמר והיה מעשה הצדקה שלום" - לא רק שהוא 
בהלכות  ערוך"  ב"שלחן  נפסק  וזה  שלום,  מזה  יש  אלא  נחסר  לא 
צדקה, והוא מאמין במה שהגמ' אומרת )כתובות ס"ו ב'( "מלח ממון 
חסר", שאם רוצים למלוח את הממון - לשמר אותו, 'חסר' - צריך 
לתת צדקה, וכמה שנותנים יותר צדקה ויותר החזקת תורה, הכסף 

יחזיק יותר, ויהיה יותר.
א"כ כשבא עני הוא צריך מיד לתת לו. ואם הלב שלו כבד וקשה לו 
לתת והעני מבקש ממנו והוא לא נותן כי הוא עושה חישובים שאם 

הוא יתן יחסר לו, זאת אומרת שחסר לו אמונה בהשגחה פרטית, זו 
בחינה של עבודה זרה שה' ישמור. 

אם  כי  ח"ו,  מהקב"ה  חוץ  שנותנים  אחרים  כוחות  שיש  חושב  הוא 
הוא יודע שהוא מקבל רק מהקב"ה וכמה שהוא יתן יותר הוא יקבל 
יותר, הוא צריך לתת, אלא שחסר לו באמונה והוא חושב בכיוונים 

אחרים שה' ישמור, לחשוב בכיוונים אחרים זה עבודה זרה.

ומיד היא ראתה על השנים שלו שהן חמוצות... 
אומר הסבא מנובהרדוק, הבן אדם הזה מסתובב מאושר שהוא הבין 
את הפשט, ותוך כדי העיון העמוק הזה דופקים אצלו בדלת, ועומד 
עונה  הוא  צדקה.  מבקש  אני  אדוני,  שלום  אומר:  והעני  עני,  שמה 
לו: סליחה, בכזה זמן אתה בא? אני עכשיו באמצע לימוד עמוק – 
באמצע עיון עמוק. בדיוק עכשיו אתה בא להפריע? עכשיו אתה בא 

לבקש כסף תבוא בפעם אחרת!... 
- טיפש אתה! 

באיזה עיון עמוק אתה מעיין? אתה מעיין עכשיו פשט בדברי חז"ל 
כדי  ותוך  זרה',  עבודה  עובד  כאילו  הצדקה  מן  עיניו  המעלים  ‘כל 
יש לך הזדמנות לתת, ואתה מעלים עיניך ואומר לעני מה אתה בא 

עכשיו?!...
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אחד  מאדם  עזרה  צריכה  היתה  שהיא  אלמנה,  אשה  לי  סיפרה 
בירושלים שהיה בידו לעזור לה. היא קמה ונסעה לירושלים, והגיעה 
הכיר  וההוא  היום,  משעות  סבירה  בשעה  ההוא  האיש  של  לביתו 
וידע מהענין. היא דפקה אצלו, והוא פתח, ומיד היא ראתה  אותה 
אל  להיכנס  רציתי  לו:  אמרה  היא  חמוצות...  שהן  שלו  הפנים  על 
אין  אדוני לדבר, הוא ענה לה. אני מאד מאד מצטער אבל עכשיו 
בכל  אולי  ארוכה  מדרך  באתי  אבל  סליחה,  התחננה:  היא  זמן.  לי 
זאת אפשר לקבל אותי? הוא ענה לה שלא שייך. היא הרהיבה עוז 
ושאלה: סליחה מה אדוני כל כך עסוק? הוא הסביר לה: בעוד רבע 
שעה אני צריך ללכת לסמינר "בית יעקב" לתת הרצאה על הנושא 

"כל אלמנה ויתום לא תענון"!... )שמות כ"ב כ"א(.
אלמנה  כל  זה  מה  לשומעים  יסביר  והוא  הרצאה,  לתת  צריך  הוא 
ויתום לא תענון, והנה יש לו את האלמנה לפניו, ויש לו היכי תימצי 
ללכת  צריך  הוא  כי  איתה  לדבר  זמן  לו  שאין  אומר  והוא  לקיים, 
להרצות... ]הוא היה אדם חשוב, אבל היצר הרע מוצא מקום אצל 
כל אחד, אף אחד איננו מוחזק[. זה ממש כמו המשל שאמר הסבא 
הצדקה,  מן  עיניו  המעלים  בכל  מתעמק  עכשיו  הוא  מנובהרדוק: 

והנה לפניו היכי תימצי והוא כבר עובר על זה.

האם אתה יודע שצריך לאכול 
כל מה שהאמא נותנת 

נדבר גם על הלב של הגרי"ז. זה הרי נורא! 
אתם ראיתם פעם את הגרי"ז מדבר עם יתום? אתם ראיתם פעם 

את הגרי"ז מדבר עם אלמנה?
 אני ראיתי. 

דוד  ברחוב  עשרה  אחת  בן  יתום  עם  דיבר  שהגרי"ז  איך  זוכר  אני 
ילין בירושלים. הבריסקר רב נעמד ודיבר אתו, עם כל המאור פנים, 

ממש "ותפק לרעב נפשך". את כל הנפש הוא נתן לו 
וכך הוה עובדא. אחד מהמתפללים בבית של הרב אמר לרב, שהילד 
הזה הוא הבן של פלוני שנפטר לא מזמן, והאמא - האלמנה - מבקשת 
בשבילו ברכה, האמת שהאלמנה ביקשה מהאיש הזה שכאשר הוא 
מבקש ברכה מהרב בשביל הבן שלה שיאמר לרב שיש לה בעיה, 
הורים,  שאצל  יודעים,  ]אתם  אוכל,  לא  הוא  שהוא התייתם  שמאז 
ובפרט אצל אלמנה, אם הילד לא אוכל זו בעיה[, והיא מבקשת שהרב 
יגיד לו שיאכל. אבל זה שדיבר עם הרב, מרוב אימה לא יכל לעמוד 
לדבר עם הרב באריכות, הוא רק אמר שהאמא מבקשת ברכה, ולא 
אמר את ההמשך. הרב מיד ירד בבת אחת מגבהי מרומים... ]קראנו 
בהפטרה של יום כיפור "מרום וקדוש אשכן ואת דכא ושפל רוח", 
שהקב"ה שהוא מרום וקדוש שוכן עם דכא ושפל רוח, אלו מידותיו 
של הקב"ה[, ופנה אליו, ואמר לו בחביבות מיוחדת:  האם אתה יודע 
שצריך לאכול כל מה שהאמא נותנת, וכמה שהאמא נותנת?! הרב 
אמר שני דינים, אי צריכים לאכול כל מה שהאמא נותנת ב' וכמה 
שהאמא נותנת. הילד שהיה רק בן אחת עשרה וחצי ענה לבריסקר 
רב אני יודע... אמר לו הבריסקר רב בחזרה בחביבות: אתה רק יודע 

או שאתה גם מקיים?!

היתה לו לרבי חיים שאגת אריה, 
הוא היה גיבור אדיר. 

- המלאך ששולח ממרום בדורותינו להאיר את  חיים בריסקר  רבי 
את  ]תקראו  מדרשא,  בבי  נהורא  ונפל  לדרעיה  שגליא  העולם,  כל 
ההקדמה שכתב הבריסקר רב ל"חדושי רבנו חיים הלוי", ובכל ענין 
טוב  בלב  הדור'  'גדול  ממש  היה  הוא  גדול,  אור  נהיה  דיבר  שהוא 
הפקר  היה  שלו  הבית  ישוער,  ולא  יתואר  שלא   - טובות  במידות   -
ביום טוב  'לכם' מלבד הארבעה מינים  לו שום דבר  ממש, לא היה 
ראשון של סוכות שעל פי דין צריך להיות 'לכם' ]ואולי גם מצה צריך 

להיות 'לכם'[ 
היה שם בבית לוח מודעות כי כל היום הבית היה מלא עם אנשים, 
בתוך  כעושה  מודעה  בבית  שם  תלה  משהו  למכור  שרצה  מי  וכל 
שלו, יותר מאשר ברשות הרבים והכל נעשה שם בשמחה, כל היום 
עברו שם אנשים חולים ונדכאים מכל הסוגים, ורבי חיים טיפל בכל 
אחד, אם זה בממון או במילה טובה, והכל במאור פנים. ומי שצריך 

בעצה טובה - העצות הנוראיות של רבי חיים!
של  הגבאים  אחד,  שביום  בבית,  שם  מסתובבים  היו  כך  כדי  עד 
את  מטרידים  כולה  היממה  שכל  תכלס  לא  שזה  החליטו  בריסק 
לקחו  הם  חיים.  רבי  של  הבית  לפני  שומר  להעמיד  וצריך  הרב, 
הבית  לפני  להסתובב  התחיל  והוא  שם,  אותו  והעמידו  מישהו, 
ולקבל את הקהל.. כל מי שרצה להיכנס אל הרב הוא עצר אותו, 
בביתו,  ישב  חיים  רבי  סדר.  ועשה  רוצה,  הוא  מה  אותו  ושאל 
לזה,  רגיל  והוא לא היה  – לא באים אנשים,  והרגיש שהיום שקט 
ויצא  חיים  רבי  קם  מאנשים,  המה  הבית  היום  שעות  בכל  תמיד 
לראות מה נעשה בחוץ והוא רואה שאיזה בן אדם מסתובב שמה. 
רבי חיים ניגש אליו, ושאל אותו מה הוא רוצה, הוא אמר שהגבאים 
את  יטרידו  שלא  לשמור   - לשמירה  כאן  אותו  העמידו  העיר  של 
הרב. כשרבי חיים שמע את זה הוא הרעים בקולו ואמר: מה? הם 

רוצים לעשות אותי 'אוטם אזנו מזעקת דל'?!
לרבי חיים היה קול חזק מאד. הרב מבריסק אמר פעם, שכשהאבא 
רבי חיים היה אומר בקידוש של ליל ראש השנה 'מקדש ישראל ויום 
והוא לא היה מגזים הבריסקר רב.  היו מזדעזעים,  הזכרון' הקירות 

היתה לו לרבי חיים שאגת אריה, הוא היה גיבור אדיר. 
פעם בצהרי היום, נכנס לביתו של רבי חיים שודד ]ידעו שיש אצלו 
כסף של צדקות[, ורבי חיים ישב ליד השולחן. הוא נגש לרבי חיים, 
ואמר שיתן לו את כל הכספים שיש לו. רבי חיים לא איבד את הקור 
רוח, והוציא מהכיס מטבע עבה - בערך כמו שיש היום חמש שקל 
וכופף אותה, ועשה ממנה שתים כמו שבן אדם עושה יחץ במצה, 
והניח לפניו על השולחן ההוא ראה עם מי יש לו עסק הוא הסתלק 
מהבית כחץ מקשת... זו היתה התגובה של רבי חיים ברוב פקחותו 
וחכמתו. הוא היה גיבור אדיר, וכאן הוא נתן שאגה גדולה: מה הם 

רוצים לעשות אותי 'אוטם אזנו מזעקת דל'?
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הטייס ניגש לגרח"ש שיינברג, והתחנן אליו שיסלח לו על כך שהחציף 
שנים ודחה את בקשתו, משום שהוא יודע שבשלו כל הסער הגדול הזה! 

השיב לו רבי חיים שנחס שהוא מוכן לסלוח לו בתנאי אחד..

הגה"צ רבי משה אהרן שטרן זצ"ל, משגיח דישיבת קמניץ, בשיחה מיוחדת על אנשי מעלה 

וְהִנֵֵּה עָשׂוּ אֹתָהּ כַַּאֲשְֶׁר צִוָּה ד'   )לט מג (

מרנא החפץ חיים מבאר מה הפירוש 'מתמיד' ומה הפירוש לבטל 
את הזמן, ומחדש שמתמיד זה לאו דווקא מי שלומד כל היום, וביטול 
הזמן זה לאו דווקא שאדם מפסיק ללמוד. אלא כל שעה שאדם יכול 
ללמוד בה, והוא בוחר שלא ללמוד, הרי הוא מכניס את עצמו חלילה 

וחס בגדר של 'דבר ה' בזה'. 
למעשה זו הלכה פסוקה בשולחן ערוך בסימן רמ"ו בסעיף כ"ה, "כל 
שאפשר לו לעסוק בתורה ואינו עוסק הרי זה בכלל כי דבר ה' בזה".
שאי  משהו  למשיחא',  ב'הלכתא  שמדובר  כאילו  נראה  זה  רבותי, 
אפשר לקיים בזמנינו, אבל אני רוצה שתדעו שיש יהודים שעושים 

זאת. 
אני כבר כאן בירושלים יותר מארבעים שנה, והיו תקופות שהייתי 
אנשים  בקביעות  רואה  והייתי  באוטובוס,  לישיבה  להגיע  צריך 
אותם  לתפוס  יכולת  לא  מהם.  התפעלתי  ומאוד  רגע,  כל  שניצלו 

אפילו ברגע אחד של בטלה! 

 שעמים רבות מסשור ראיתי באוטובוס 
את הגאון רבי אליעזר ולדנברג 

אליעזר  רבי  הגאון  את  באוטובוס  ראיתי  מספור  רבות  פעמים 
ולדנברג, בעל ה'ציץ אליעזר' שהיה נוסע באוטובוס לבית הדין שבו 
והוא לא היה  שימש כדיין. לא היתה פעם אחת שבה ראיתי אותו 

שקוע בלימוד! אפילו לא פעם אחת!
יהודי  בעיר,  התורה  מתלמודי  באחד  מלמד  איזה  גם  היה  כן  כמו 
הונגרי שהיה נוסע לחיידר משכונת קטמון, ובמשך שנים הייתי רואה 
אותו כמעט כל יום באוטובוס, ומעולם לא ראיתיו בלי גמרא פתוחה 

לפניו כשהוא שקוע בלימוד. מעולם! 

שאלו אותו שעם, למה אתה הולך 
ברגל כזאת דרך ארוכה

יתירה מזאת, אספר לכם מעשה ביהודי המתגורר כאן בירושלים, 
נסתר.  צדיק  הוא  בכך,  רוצה  אינו  כנראה  כי  שמו  את  אומר  ואיני 
היהודי הזה גר בסנהדריה המורחבת, והוא מגיע כל יום לישיבה שבה 
הוא לומד באזור של 'מאה שערים', בהליכה רגלית. בעבר הוא למד 

בכולל כאן בישיבה שלנו, לפני שנים רבות. 
שאלו אותו פעם, למה אתה הולך ברגל כזאת דרך ארוכה ברגל, סע 
באוטובוס, זה לא כזה יקר... הוא לא רצה לענות, ושאלו אותו שוב 
זכה לדעת את כל ששת  ושוב, עד שפעם אחת הוא השיב שהוא 
 18 יום  כל  לומר  קביעות  לו  יש  ממילא  אז  פה,  בעל  המשנה  סדרי 
מדי  משנה  סדרי  השישה  כל  את  מסיים  הוא  וכך  משניות,  פרקי 

חודש! 
נו, לומר שמונה עשרה פרקים ולחשוב על הפשט של כל מילה זה 
עד  המורחבת  שבסנהדריה  מביתו  ברגל  הולך  הוא  אז  זמן,  לוקח 
לישיבה במאה שערים, ואומר ארבעה וחצי פרקי משניות בזמן הזה. 
בצהרים הוא חוזר הביתה לאכול ארוחת צהרים ואומר עוד ארבעה 
וחצי פרקי משנה, ולאחר מכן שב לישיבה ללימוד של אחר הצהריים 
הביתה  חוזר  הוא  הסדר  ולאחר  פרקים,  וחצי  ארבעה  אומר  ושוב 
18 פרקים...  בערב ושוב אומר ארבעה וחצי פרקים, ביחד זה יוצא 
 18 "אם אני אסע באוטובוס, זה יהיה מדי מהר ולא אספיק ללמוד 

פרקים ביום", הוא הסביר... 
י.א.לוסטיגמן: את המעשה הנ"ל שמעתי מפיו של  )הערת העורך 
ב"ר  )לייבל(  לייב  יהודה  רבי  הגה"צ  של  בהלווייתו  הספדנים  אחד 
שאליו  תשע"ו.  ב',  אדר  י"א  בתאריך  זצ"ל,  קרויזר  יהושע  מרדכי 
מתייחס סיפור זה. רבינו רבי מ"א שטרן סיפר את המעשה לתלמידי 
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ישיבת קמניץ 28 שנים קודם לכן בפרשת כי תשא בשנת תשמ"ח. 
אגב אורחא נציין כי השניים היו קרובי משפחה, שכן רבי משה אהרן 
היה חתנו של אחיו של רבי יהודה לייב קרויזר הנ"ל שבשבוע הבא 

יחול יום היאר-צייט השמיני שלו –(. 

רצוני לסשר לכם מעשה נורא, מושת גלוי
רצוני לספר לכם מעשה נורא, מופת גלוי שאירע עם אחד מגדולי 
חיים פנחס  רבי  דודי הגאון הגדול  הוא  היום, הלא  דורנו החי עמנו 
רבי  של  )אמו  אור'  'תורה  ישיבת  ראש  זצ"ל,  )שליט"א(  שיינברג 
משה אהרן שטרן זצ"ל, מרת חיה אסתר ע"ה, היתה בתו של הגאון 
רבי יעקב יוסף הרמן זצ"ל, חמיו של רבי חיים פנחס שיינברג – י.א.ל(.
התמדתו  כמה  עד  שתבינו  האוזן,  את  לכם  לסבר  רק  רוצה  אני 
העצומה של הגרח"פ היא עצומה ונוראה, שמעתי מדודתי, רעייתו 
חתונתם,  אחר  מיר,  בעיירה  התגוררו  שכשהם  לי  שסיפרה  הרבני, 
הוא היה לומד במשך 17 שעות ביממה. כבר היו להם אז שני ילדים, 
והוא היה ישן ואוכל בבית, ובכל זאת, הוא הספיק ללמוד 17 שעות 
השעות  בשבע  לימוד!  נטו  נקיות,  שעות  ל-17  והכוונה  ביממה, 
הנותרות של היממה הוא היה מתפלל, אוכל וצועד מביתו לישיבה 
17 שעות,  יום  וכמובן גם ישן מעט. כך הוא היה לומד כל  ובחזרה, 

במשך חמש או שש שנים! 
במטוס  פעם  איתו  שנסע  מתלמידיו  מאחד  שמעתי  אופן,  בכל 
שלאחר  הוא  במטוסים  המקובל  והסדר  ישראל,  לארץ  מצרפת 
ההמראה מגיע השלב שבו מחשיכים את המטוס, ומדליקים סרט על 
גדולים, בשלושת  יש שלושה מסכים  המסכים המותקנים במטוס. 
המחלקות, וכל הנוסעים זוכים לראות את הסרט הזה, וכדי שיוכלו 
לראות היטב, אסור להדליק אור בכל שטח המטוס... לכן כל יהודי 
חרדי שעולה למטוס כזה יודע שצריכים להספיק מהר ללמוד כמה 
שאפשר עד שיורדת חשיכה גדולה על המטוס, ואז זה הזמן לכסות 

את העיניים ולישן כדי לנצל את הזמן בצורה הטובה ביותר... 
רבי חיים פנחס עלה למטוס, כשהוא עטוף בטלית ועטור בתפילין 
ו'מקדש  ג,  חלק  ברורה  משנה  ספרים,  שני  אצלו  והחזיק  כדרכו, 
ולא  בו,  לעיין  מרבה  ושהוא  'קדשים'  על  חיבר  שהוא  הספר  דוד', 
פסיק פומיה מגרסא כל הזמן שהמתינו להמראה ובמהלך ההמראה 

ולאחריה.
רבי  החליט  המטוס,  את  להחשיך  היו  שאמורים  הזמן  כשהתקרב 
חיים פנחס לעשות מעשה בלתי נתפס. הוא קם ממקומו והלך בין 
וביקש מהם אם הם  ישב,  הוא  כל האנשים שישבו במחלקה שבה 
מוכנים לוותר על הסרט, כי הוא לומד עכשיו תורה, וזה דבר מאוד 
חשוב, כך שלא כדאי להחשיך את החלק הזה של המטוס רק כדי 

לראות סרט, בזמן שהוא יופסק מתלמודו. 
וראה זה פלא! כל הנוסעים הסכימו בזה אחר זה! לאחר שהשיג את 
הסכמתם של כל הנוסעים היושבים במחלקה, הוא פנה לצוות של 
המטוס וביקש בנימוס שלא ידליקו סרט ולא יחשיכו את החלק הזה 

של המטוס, כי כל הנוסעים מסכימים! 
מוזרה...  בקשה  בכזאת  מעולם  נתקלו  לא  הם  נבוכו,  הצוות  אנשי 

הבקשה  מעצם  שנדהם  הקברניט  בפני  הבקשה  הדין  את  הביאו 
והשיב שהוא מאוד מבין ללבו של הרב, אבל עם כל הכבוד יש סדר, 
הוא  ולכן  הסדר,  את  ישנה  אחד  שכל  להרשות  יכולה  לא  והחברה 

נאלץ לדחות את הבקשה. 
החשיכו את המטוס, ובאו להדליק את הסרט המיוחל, אבל אז אירע 
המטוס  של  האחרות  במחלקות  האחרים  המסכים  שני  פלא!  דבר 
לא  ישב הגרח"פ שיינברג  ואילו המסך במחלקה שבה  מיד,  נדלקו 

נדלק. ניסו שוב ושוב, ולא עזר כלום, הוא נשאר כבוי. 

הוא ניגש לגרח"ש שיינברג, 
והתחנן אליו שיסלח לו 

או אז התברר שיש להם בחברת התעופה כלל שאם מגלים תקלה 
בשדה  המטוס  את  להנחית  צריכים  החשמל,  במערכת  ברורה  לא 
ייתכן שהבעיה  התעופה הקרוב, כי אם יש תקלה שאין לה הסבר, 
מתפקד  שאינו  במטוס  לטוס  מאוד  מסוכן  וזה  רצינית,  יותר  היא 

כראוי... 
לאנשי  והן  לנוסעים  הן  מאוד  גדולה  נפש  עגמת  גורם  שזה  כמובן 
הצוות, ובמיוחד לחברת התעופה שצריכה לשלם על כך כסף לשדה 
שיבוא  הצוות  עבור  הון  לשלם  מכן  ולאחר  נוחתים,  בו  התעופה 
כך  באיחור  מגיע  והמטוס  במהירות,  התתקלה  את  ולתקן  לבדוק 
לחברה  עצום  ראש  כאב  זה  מתאחרת.  שלו  הבאה  הטיסה  שגם 
ולצוות, והטייס הגוי שעוד לפני כן הרגיש בדודי שהוא איש קדוש, 
הבין עכשיו באיחור שייתכן והדחייה של הבקשה היא זאת שגרמה 

לכך. 
 הוא ניגש לגרח"פ שיינברג, והתחנן אליו שיסלח לו על כך שהחציף 
פנים ודחה את בקשתו, משום שהוא יודע שבשלו כל הסער הגדול 

הזה! 
השיב לו רבי חיים פנחס שהוא מוכן לסלוח לו בתנאי אחד: "תדליקו 
שום  ושאין  עובד  שהוא  לוודא  כדי  נוספת  פעם  המסך  את  עכשיו 
תקלה, והוא אכן יעבוד, אבל אז תכבו אותו מיד, כי אני רוצה ללמוד 

וכל הנוסעים מסכימים!". 
הטייס קיבל על עצמו לעשות כדברי הרב, הדליקו שוב את המסך 
והפעם הוא עבד. הם אכן עמדו בדיבורם וכיבו אותו על אתר, וכל 
נוסעי המטוס ראו כאיש אחד, כמה גדול כוח התורה וכמה עצומה 

ההשפעה השמורה לאדם שמנצל כל רגע ללימוד התורה. 

אחריו ירדו 25 תלמידיו, ו... כל אחד ואחד מהם 
החזיק מזוודה ביד אחת וביד השניה גמרא

תלמידי  אתם  חשוב.  דבר  לכם  לומר  רוצה  אני  רבותי,  נא  דעו  אך 
ראשי  כולכם  תהיו  אתם  השנים  ברבות  ובעז"ה  קמניץ,  ישבת 
חיזוק  לכם  לתת  עכשיו  כבר  לי  חשוב  לכן  תורה,  ומרביצי  ישיבות 
על  שלכם  ההשפעה  גדולה  תהיה  כמה  עד  שתדעו  לעניין,  גדול 
התלמידים שלכם בעניין זה, מאחר וכבר הזכרתי את שקדנותו של 
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כששמע החתן את השם 'מוטי זורגר' הוא חיבק אותו בחום ואמר לו: "תדע 
לך, אתה 'המחותן הראשי' כאן!" לרגע חשב ר' מוטי שיש לו טעות בזיהוי. 

החתן ראה את מבטי התמיהה, ואמר לו: "אסשר לך את הסישור ותבין"... 

הגאון רבי יחיאל צוקר שליט"א, מרבני ישיבת 'תורה בתשארתה', על השליחות של כל אחד

וְאִתְּוֹ אָהֳלִיאָב בֶֶּן אֲחִיסָמָךְ לְמַטֵֵּה דָן חָרָשְׁ וְחֹשְֵׁב וְרֹקֵם בֶַּתְְּכֵלֶת 
וּבָאַרְגָָּמָן וּבְתוֹלַעַת הַשֵָּׁנִי וּבַשֵֵּׁשְׁ" )שמות לח, כא-כג(. 

את  ביצע  שאהליאב  מכאן,  משמע  כמותו".   – "ואתו  הזוהר:  אומר 
המלאכות הקשות ביותר במשכן. 

זה  ואהליאב,  בצלאל  זה  לצד  זה  אפוא,  עבדו,  המשכן  במלאכת 
משבט המלכות וזה מן הירודין שבשבטים, מבני השפחות – כך כותב 

רש"י הקדוש. 
מהו המסר שעלינו ללמוד מכך?

השיר הזה בעט אותי שבעים שנה לאחור!"...  
נפתח בסיפור אישי שסיפר לי ידידי ר' מוטי זורגר, על נפלאות דרכי 

ההשגחה ועל התפקיד והשליחות שהקב"ה מזמן לכל אדם:
בקו  נסע  הוא  שנים  במשך  הסעות.  כנהג  לפרנסתו  עובד  מוטי  ר' 
וכך  והקו מתחיל בבני ברק,  – אשדוד. הוא תושב אשדוד  בני ברק 
את  לפתוח  כדי  ברק  לבני  ריק  באוטובוס  נוסע  היה  הוא  יום  בכל 
הקו מבני ברק לאשדוד. מה עושים כדי לנצל את הנסיעה מהדרום 
לכיוון המרכז? בעל החברה איתר נסיעה יומית קבועה של קבוצת 
עובדות מאשקלון ללוד. מדובר בקבוצה של עשרות עובדות, כולן 
נשים דוברות רוסית שיוצאות מדי יום בשעה חמש בבוקר, והחברה 
עוד הכנסה על  להרוויח  כדי  לר' מוטי,  סיפחה את הנסיעה הזאת 

הדרך שהוא עושה ממילא מאשדוד לבני ברק. 
הטלפון  מצלצל  נסיעה,  כדי  תוך  וחצי,  חמש  בשעה  אחד,  בוקר 
הפרטי שלו. בשנים ההן טרם נכנס לשימוש מכשיר ה'בלוטוס', ור' 
מוטי נאלץ לנהל את שיחת הטלפון בדיבורית, לאוזני כל הנוסעים. 

על הקו היה ידיד ששהה בגרמניה. מה דחוף לו כל כך בשעת בוקר 
מוקדמת שכזו? הוא סיפר שהוא נסע לגרמניה כדי להציע את עצמו 
למשרת חזן לימים הנוראים באחת הקהילות היהודיות המקומיות. 
הגבאים עומדים לערוך לו מבחן, הם ביקשו ממנו שיבצע כמה קטעי 
חזנות ובהם קטע ביידיש. הוא רוצה לשיר להם את השיר הידוע "א 
יידישע מאמע", אבל הבעיה היא שהוא לא זוכר את המילים בעל 

פה... על כן הוא התקשר לידידו ר' מוטי כדי להיעזר בו.
ואילך, במשך דקות ארוכות,  ר' מוטי נענה בחפץ לב, ומאותו רגע 
את  חברו  את  לימד  מוטי  ר'  מזמר'...  ל'אוטובוס  האוטובוס  הפך 
מילות השיר, וכך הם זימרו יחד שורה אחר שורה: "אַ ײִִדישע מאַמע, 
עס גיבט ניט בעסער אין דער װעלט... װי שײִן און ליכטיג איז אין הױז 

װען די מאַמע איז דאָ" – "אמא יהודיה, אין דבר טוב יותר בעולם... 
כמה יפה ומואר בבית כשהאמא כאן"... 

ר' מוטי הביט במראה שמעליו, סקרן אותו כיצד הנוסעות הרוסיות 
לא  הן  אדישות,  היו  הנוסעות  רוב  המשונה...  לאירוע  מתייחסות 
הבינו במה המדובר, מה להן וליידיש... אבל אז הוא שם לב שאחת 
הנשים, אשה מבוגרת כבת שבעים, מקנחת את הדמעות מעיניה. 
כשהגיעו למרכז ועמדה לרדת מהאוטובוס, היא פנתה אליו ואמרה 

לו משפט מחץ: "השיר הזה בעט אותי שבעים שנה לאחור!"...  
ר' מוטי כיבד את פרטיותה של אותה אשה ונמנע מלשאול אותה 
ובפני  לְמה היא התכוונה במשפט הסתום הזה. הוא התנצל בפניה 
רם  בקול  חברו  עם  השיחה  את  לנהל  שנאלץ  על  הנוסעות  שאר 
והנוסעות, שהכירו את אדיבותו  וביקש את סליחתן על ההפרעה. 

של ר' מוטי, קיבלו זאת בהבנה. 
הוא המשיך להסיע מדי יום את אותה קבוצת נשים רוסיות, ובהן גם 
אותה אשה מבוגרת. יום אחד עלתה האשה לאוטובוס כהרגלה, היא 
ניגשה לנהג ומסרה לו דיסק של שירים ואמרה: "אתה זוכר ששרת 
באוטובוס יחד עם חבר שלך את השיר ביידיש? מצאתי את השיר 
הזה בתוך דיסק חדש של אוסף שירים ישנים ביידיש שאחד הזמרים 
הוציא לאחרונה. קניתי לך את הדיסק הזה, אני רוצה לתת לך אותו 

במתנה"... 
ר' מוטי ידע שאם יסרב לקבל ממנה את המתנה היא תיפגע מאד. 
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התיק  לתוך  והכניסו  הדיסק  את  לקח  המתנה,  על  לה  הודה  הוא 
שלצדו. הוא הוסיף ואמר לה כי בהזדמנות הראשונה ישמח לשמוע 

את השירים שבדיסק, ובמיוחד את השיר ההוא... 

יום אחד הוא קיבל טלשון מסדרן של הקו הקודם
לימים הוא עזב את הקו ועבר לקו אחר.  יום אחד הוא קיבל טלפון 
מסדרן של הקו הקודם, אמר לו הסדרן: "אחת הנוסעות הקבועות, 
אשה רוסיה מבוגרת, מבקשת ממני שאשיג לה את מספר הטלפון 
של הנהג הקודם, מוטי זורגר. אני לא יודע מה היא רוצה ממך, לכן 

אני לא מוכן לתת לה את המספר שלך בלי הסכמתך". 
ור' מוטי לא  חלף זמן מאז האירוע עם אותה אשה והשיר ביידיש, 
קישר בין הדברים. הוא אמר לסדרן: "אין לי מושג מי היא ומה היא 
היא  ונשמע ממנה מה  לה את מספר הטלפון שלי  רוצה ממני. תן 

רוצה. מה כבר יכול להיות?"...
כעבור זמן קצר צלצל הטלפון של ר' מוטי. מעבר לקו נשמע קולה 
של אשה מבוגרת במבטא רוסי כבד: "אתה זוכר אותי? אני הבאתי 
מיד  נזכר  כמובן,  מוטי,  ר'  ביידיש"...  השירים  עם  הדיסק  את  לך 
באירוע ההוא... הוא שאל אותה לשלומה והיא סיפרה לו בהתרגשות 
שהבן שלה עומד להתחתן. "התקשרתי אליך, כי אני רוצה לשלוח 

לך הזמנה לחתונה ומבקשת לדעת את הכתובת שלך"...
כל  אם  בלבו:  חשב  הוא  ההזמנה.  את  קיבל  הוא  ימים  כמה  כעבור 
ואבוא  מאמץ  שאעשה  הראוי  מן  אותי,  להזמין  לה  היה  חשוב  כך 
ואת  המועד  את  לדעת  כדי  בהזמנה  עיין  הוא  בחתונה.  להשתתף 
בכפר  תיערך  שהחתונה  להפתעתו  גילה  הוא  ואז  החתונה,  מקום 

חב"ד! 
אותה רוסיה מבוגרת נראתה לו רחוקה מאד מהיהדות, מה לה ולכפר 
חב"ד? כעת יש לו סיבה נוספת להשתתף בחתונה – יצר הסקרנות...

תדע לך, אתה 'המחותן הראשי' כאן!"
ניגש לחתן  – חב"דניק! הוא  הוא הגיע לחתונה בכפר חב"ד. החתן 
לאחל לו מזל טוב והציג את עצמו: "שמי מוטי זורגר. במשך תקופה 

הייתי הנהג של אמך, הסעתי אותה מדי יום לעבודה".
כששמע החתן את השם 'מוטי זורגר' הוא חיבק אותו בחום ואמר 

לו: " תדע לך, אתה 'המחותן הראשי' כאן!"
מבטי  את  ראה  החתן  בזיהוי.  טעות  לו  שיש  מוטי  ר'  חשב  לרגע 
הסיפור  את  לך  "אספר  לו:  ואמר  מוטי  ר'  של  פניו  על  התמיהה 

ותבין"... 
וכך סיפר: "אמי גדלה בברית המועצות. היא אמנם גדלה בבית יהודי, 
אבל בגלל נסיבות החיים בברית המועצות הקומוניסטית הבית היה 
רחוק מאד מיהדות. כשהגיעה לפרקה היא התחתנה עם אבי שלא 
היה קשור ליהדות בשום צורה שהיא, גם לא מבחינת המוצא שלו! 
כשהיא שמעה אותך באוטובוס שר את השיר ביידיש – 'א יידישע 
מאמע', הציפו אותה רגשות עזים. השיר הזה החזיר אותה עשרות 
היתה  שלה  סבתא  איך  נזכרה  היא  ילדותה.  ימי  אל  אחורה,  שנים 
מניחה  היתה  הסבתא  שבת.  נרות  להדליק  שבת  ערב  בכל  נוהגת 

היא  כן  כמו  הנרות.  את  ומדליקה  מטפחת,   – 'טיכעלע'  ראשה  על 
זכרה כיצד באותה עת הסבא שלה היה יושב בסלון ומפזם את השיר 
ביידיש – 'א יידישע מאמע'. בכך הסתכמו כל זכרונות היידישקייט 
מֵהַיַַּלְדוּת שלה. היא לא זכתה לראות בילדותה שום סממן נוסף של 
יהדות, מלבד אותם שני אירועים של הדלקת נרות שבת של סבתא 

והשיר ביידיש של סבא...
היא  ביידיש,  השיר  את  באוטובוס  שר  אותך  שמעה  שהיא  "לאחר 
'אני רוצה להדליק נרות שבת'.  חזרה הביתה ואמרה לאבי, בעלה: 
זאת כמו סבתא  רוצה לעשות  'אבל אני  והיא אמרה:  הוא הסכים. 
'עד כאן! את רוצה  שלי, לכסות את הראש במטפחת'... אמר לה: 
להדליק נרות – תדליקי, אבל אני לא מוכן בשום פנים ואופן שתֵיראי 

כמו הסבתות היהודיות של פעם שמכסות את ראשן במטפחת'...
"הויכוחים עלו לטונים צורמים, כל צד התחפר בעמדתו. הדבר גרם 
לריחוק ביניהם, והתוצאה לא איחרה לבוא - הם החליטו לפרק את 
החבילה. באותה תקופה סיימתי את הצבא ונסעתי לטיול בתאילנד. 

כשחזרתי מהטיול שמעתי על מה שהתרחש בין הוריי. 
"אמי אמרה לי בהחלטיות שמבחינתה היא לא תוותר בשום פנים 

ואופן: 'החלטתי לחזור לשורשים, למקורות היהודיים שלי'. 
בעקבות זאת גם אני התחלתי לחפש את השורשים שלי ולהתעניין 
ביהדות. התקשרנו לבית חב"ד באשקלון, הם באו לביתנו והכשירו 
התהליך  של  ובסופו  ולהרצאות,  לשיעורים  הלכתי  המטבח.  את 
חזרתי בתשובה. היום ברוך ה' אני עומד להקים את ביתי, בית יהודי, 

עם אשה שומרת תורה ומצוות!"
החתן סיים את דבריו ואמר לר' מוטי: "כעת אתה מבין מדוע אתה 

'מחותן ראשי'?"...

הייתי ממורמר מאד 
את כל הסיפור המפעים הזה סיפר לי ר' מוטי, ואז הוא הוסיף את 
הנופך האישי שלו: "אני תלמיד של רבי אשר פריינד זצוק"ל, הצדיק 
הגדול מירושלים שהקים את מפעלי החסד הגדולים של 'יד עזרה'. 
היתה לו שיטה מיוחדת בעבודת ה' ואותה הנחיל לחסידיו ותלמידיו. 
'אני  ישיר מהקב"ה:  הוא מסר  בחיי האדם  אירוע  כל  כי  הוא אמר, 

הבאתי עליך את המאורע הזה כדי לכוון אותך לדבקות בי'. 
"אחד המשפטים המשמעותיים שרׁבּ אוּשֶׁׁר הנחיל לתלמידיו היה: 
כלומר,  שליחות!'.  לך  מועיד  הקב"ה  שם  'תקוע',  שאתה  'במקום 
יבין  שהאדם  כוונה  מתוך  אלא  כך',  'סתם  זאת  עשה  לא  הקב"ה 
שעליו למלא איזושהי שליחות. לכן כשאדם 'תקוע', במקום להיכנס 
לעצבות ולשאול את הקב"ה 'למה זה מגיע לי', עליו לנסות ולבחון 

היטב מה התפקיד והייעוד שהקב"ה הועיד לי באותה נקודת זמן". 
מאשקלון",  הקו  את  לי  הוסיפה  ההסעות  חברת  הנהלת  "כאשר 
וכי בגלל שהנהלת החברה  "הייתי ממורמר מאד.  ר' מוטי,  המשיך 
קו  עוד  עלי  להעמיס  צריך  אני  דלק,  ולחסוך  הקו  את  לייעל  רוצה 
בבוקר  חמש  בשעה  להסיע  בשביל  בוקר  לפנות  יומי  את  ולפתוח 

כמה עובדות רוסיות לעבודתן?
"ואז נזכרתי במה שהרבי שלנו, רׁבּ אוּשֶׁׁר, לימד אותנו: אם ה' 'תוקע' 
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'הכל התחיל אצל אביו הרה"ח ר' יצחק מתתיהו וינברג זצ"ל, שהנחיל 
לבנו בעודו עולל ילד קטן, אהבת תורה ללא מצרים. בהיותו ילד כבן חמש 

הבטיח לו אביו על כל שרק משניות שיאמר לו בעל שה עם הבנה, דולר!'

על 'אש התורה' שבערה אצל ראש וראשון לישיבות לשבים הגאון רבי נח וינברג זצ"ל

כשאנו מסיימים השבת את פרשת פקודי, וסיום בניית המשכן, רצינו 
להפנות מבט על ה'משכן לתורה וקירוב' הנמצא מול מקום המקדש, 
וראשון  וראש  זצ"ל  וינברג  נח  רבי  הגדול  הגאון  שהקים  התורה'  ‘אש 
לישיבות לשבים אשר בלהט ליבו ובאש התורה שיקדה בעצמותו קירב 

עשרות אלפים באופן אישי ומאות אלפים בעקיפין, לתורה ומצוות.
בשיחה עם נכדו הג"ר יצחק אלחנן דויטש שליט"א הוא מספר לנו 

סיפור מיוחד על תחילת ‘אש התורה' שבערה בסבו הגדול.
זצ"ל, נצר  וינברג  ר' יצחק מתתיהו  ‘הכל התחיל אצל אביו הרה"ח 
לבנו  שהנחיל  העבודה,  ליסוד  ונכד  נין  המפוארת  סלונים  לשלשת 
כבן  ילד  בהיותו  מצרים.  ללא  תורה  אהבת  קטן,  ילד  עולל  בעודו 
חמש הבטיח לו אביו על כל פרק משניות שיאמר לו בעל פה עם 
הבנה, דולר! צריך להבין שבאותם ימים דולר בודד ערכו היה גדול 
דולר,  מאתיים  עם  לקנות  ניתן  שבימינו  מה  השוואה  לשם  מאד, 
הזה  הדולר  את  בלבד.   סנט  עשר  עם  לקנות  ימים  באותם  יכולת 
בע"פ  משניות  פרק  כל  על  נח'קה  לבנו  מתתיהו  יצחק  ר'  העניק 
עם הבנה, לימים סיפר ר' נח כי זה היווה אצלו את הבסיס לסדרת 
שיעוריו הפופולריים על מ"ח קנייני התורה, וציין כי מעלום אביו לא 
דולר  בכיסו  היה  תמיד  מזו  ויתירה  הדולר  את  לו  לשלם  התמהמה 

שחיכה לנח'קה שיאמר פרק משניות בע"פ ויקבל את הדולר'.
ומחויבים לקיים  היה אומר:  אנו מחויבים ללמוד תורה  זצ"ל  סבא 
ובקיום  התורה  בלימוד  ושמחה  הנאה  להרגיש  עלינו  אך  מצוות, 

המצוות.
והיה נאה דורש ונאה מקיים, שמחתו העצומה בלימוד התורה הייתה 
העצומה  התורה  ולאהבת  התורה  לשמחת  ביטוי  במינה,  מיוחדת 
רק  ביממה  ישן  שנים  שמשך  בכך  לשיאה  הגיעה  נח  לר'  שהייתה 
שלוש שעות ביממה! וגם שלוש שעות אלו היו שלא ברצף אלא שעה 
לפני התפילה שעה בלילה ושעה אחר הצהריים וכל הזמן הגה בתורה 
והרופא אסר עליו ללמוד  ונפל למשכב  לימים חלה  ביגיעה עצומה, 
בעיון, ר' נח שהיה בחור צעיר שכב במיטה ו"קרא" רמב"ם, כשהגיע 
חייב  מישראל  איש  שכל  הרמב"ם  כותב  שם  תורה  תלמוד  להלכות 
מהמיטה  קפץ  חולה,  בין  בריא  בין  עשיר  בין  עני  בין  תורה  בתלמוד 
ואמר "אולי יהיה לי תירוץ טוב למה אני עם-הארץ אבל תלמיד-חכם 
וביתר עוז, ברבות השנים  יהיה" והמשיך ללמוד ביתר שאת  אני לא 
ניסה אחד מבני המשפחה "לחקות" את הנהגתו ומשלא עלתה בידו 
פנה בשאלה לר' נח שיסביר לו "איך עושים את זה"... אמר לו ר' נח 

יסוד עצום – אני לא ניסיתי לא לישון אלא ניסיתי רק ללמוד...

וככלל היה דוגמא אישית לעשייה מתמדת, הוא מעלום לא נח, לא 
היה אצלו מושג כזה לשבת רגל על רגל... תמיד היה עסוק במשהו, 
אם בלימוד התורה, אם בעבודת התפילה, אם בעבודת המידות לדבר 
עם מישהו על מה שנצרך, אם התעסקות בקירוב רחוקים, אם בכל 
עניין חשוב שהוא, תמיד, אבל תמיד, ר' נח היה עסוק במשהו, כי זהו 
מתמיד שיודע מה לעשות עם הרגעים שלו, כל דקה מנוצלת לעשייה 
במהותו  השכינה  להשראת  "משכן  נח  ר'  היה  כזה  ונצרכת,  חשובה 

במעשיו ובהליכותיו" ובכך התקרב וקירב אלפים רבים לתורה.

הגאון רבי נח היה "שיכור" בלימוד התורה. 
הגאון רבי נח היה "שיכור" בלימוד התורה. חברו וידידו כאחיו הגדול 
ר' חיים אורי פריינד שליט"א להבח"ל מספר כי בישיבת מיר ידעו 
ש"ר' נח כולו תורה", התמדתו העצומה הייתה נוראה וכמה שאתאר 
לכם את ההתמדה שלו זה לא אפס קצהו ממה שזה היה באמת, הוא 
ולא התעניין  ישן, לא התעסק  ולא  ולמד, כמעט  ולמד  פשוט למד 

בשום דבר חוץ מלימוד תורה.
ההדורים  שהתיישבו  אחר  בריקוד  פותח  היה  אחת  לא  כי  וסיפר 
היה  זצ"ל  הגדול  הגאון  כי  מסופר  לכך  בהקשר  הסוגיא,  בהבנת 
נוסע משבת לשבת ללמוד בישיבת  בימי אברכותו  תקופה ארוכה 
בשעת  והנה  זצ"ל,  מאיר  יששכר  ר'  הגדול  הגאון  שבראשות  הנגב 
ליל מאוחרת שומע הגה"ג ר' יששכר מאיר ריקודים סוערים, ירד אל 

הגאון רבי נח וינברג זצ"ל עם מרן הגר"ח קנייבסקי זצ"ל בביקור בישיבת 'אש התורה'
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בית המדרש להבין שמחה זו מה עושה, רואה הוא את הגאון ר' נח 
עומד במרכז ומלהיב את הרוחות, ניגש אליו ר' יששכר מאיר לברר 
פשר דבר, במקום תשובה שואל ר' נח את ר' יששכר מאיר שאלה 
קשה ברמב"ם, ר' יששכר מאיר מקמט את מצחו ומנסה ליישב את 
על  ביאורו  את  ומבקש  נח  לר'  פונה  בידו  עלתה  ומשלא  הקושיא 
הרמב"ם המוקשה, משאך סיים ר' נח את התשובה ופני ר' יששכר 
מאיר אורו, תפס ר' נח את ידו וצירפו למעגל, מספר אחד התלמידים 
מאותם ימים, ריקוד זה באישון ליל על שמחת התורה בהבנת דברי 
הרמב"ם החדירו בו ובכל התלמידים את חשקת התורה, כי זה היה 

ר' נח – אהבת תורה אהבה ללא מצרים.

וכי ישיבה זהו בית חרושת שמכניסים חומר גלם 
בצד אחד ומוציאים מוצר מוגמר מהצד השני 

ליבו הרחום והרגיש של הגאון הגדול ר' נח זצ"ל לא עמד לו, ופעפע 
נוכח ההתבוללות בכלל ישראל, עד שהגה ברוחו  בו צרת השכינה 
כדי  עד  חידוש  היה  הדבר  תשובה,  לבעלי  ישיבה  לפתוח  הגדולה 
כך שבבואו להיוועץ עם מורו ורבו מרן הגרא"י פינקל זצ"ל על דבר 
ייסוד ישיבה שכזו, תמה בפניו  וכי ישיבה זהו בית חרושת שמכניסים 
חומר גלם בצד אחד ומוציאים מוצר מוגמר מהצד השני, אולם ר' נח 
ענה כי חז"ל הלוא גילו לנו שהתורה נקראת ארוסתנו – תורה ציווה 
לנו משה מורשה קהילת יעקב אל תקרי מורשה אלא מאורסה, א"כ, 
מתוקה  התורה  כמה  עד  להם  להראות  אוכל  בישיבה  נח,  ר'  אמר 
ללמוד  ירצו  מעצמם  הם  וממילא  האבודה  ארוסתם  והיא  מדבש 
תורה, הגיב ר' ליזר יהודה ואמר – אם אתה מאמין בזה וזוהי דרכך 
הישיבה  להקמת  והסכמתו  ברכתו  את  ונתן  דרכך  ה'  שיצליח  הרי 

הראשונה לבעלי תשובה.
להראות  שבתורה,  היופי  את  להראות  היה  נח  ר'  של  המוטו  אכן 
את היופי שביידישקייט, והיה אומר כי הנקודה המרכזית בקירוב 
הוא "לתת לשני להבין שהוא מבין בעצמו כמה התורה היא יקרה 
שבתורה",  הזה  היופי  את  רוצה  עצמו  מצד  הוא  וכמה  וחשובה 
וכזה היה ר' נח, הוא ראה חי הרגיש והדביק את סביבתו בלהט של 
תלמודי  לשון  מצטט  והיה  התורה,  אש  של  בלהט  התורה  אהבת 
כלל  ישראל"  הם  "צמאים  רוה(  ד"ה  וברש"י  ב  עו  סנהדרין  )עיין 
למידות  צמא  שמים,  ליראת  צמא  לתורה,  צמא  צמא,  ישראל 
הצימאון  את  מסתירות  שהתאוות  אלא  עצום,  צימאון  טובות, 
את  "נגלה"  המכסה,  את  מעצמנו  "לקלף"  נצליח  ואם  הגדול, 
הצימאון האדיר שיש בתוכנו להתקרב לאבינו שבשמים ולהתחזק 

בתורה ויראת שמים.
וינברג זצ"ל היה איש האשכולות הכל היה בו; תורה  נח  הגאון רבי 
עילאית  דבקות  מתוך  תפילה  ובשמחתה,  בעמלה  בשקידתה 
בקב"ה, גמילות חסדים בגוף בנפש ובממון, אמונה אהבת ה', אהבת 
עמל  אלא  במתנה,  קיבל  לא  אלו  כל  את  ישראל,  ואהבת  תורה 
יגיעה עצומה, כפי שהעיד על עצמו כי בילדותו התמודד עם  ויגע 
עצמו בהתמודדות מורכבת כדי ללמוד ולהתעלות בלימוד התורה, 

שזה מלמד אותנו את הציטוט הבא מפיו שהיה חוזר תדיר ואומר 
– "תממש את הכוחות שלך!" ר' נח האמין בכל אחד בכל היכולות 
שבעולם והיה אומר כי מי שלא מאמין בכך הרי שהינו חסר אמונה 
בה', לא פחות! זאת משום שהקב"ה הוא ורק הוא נותן את הכוחות 
הכוחות  את  לאדם  יתן  ה'  אם  א"כ  יכול"  "כל  הוא  שהקב"ה  וכיוון 
יתן לאדם כוח הרי  יוכל, ואם חלילה הקב"ה לא  יכול  הרי שהאדם 
שגם מה שהאדם חושב שהוא יכול, הוא באמת לא יכול, והרי פשוט 
וברור שאם הקב"ה מצווה אותנו ללמוד יומם ולילה – והגית בו יומם 
ולילה, הרי שאנחנו יכולים, ואם הקב"ה מצווה אותנו לאהוב כל יהודי 

– ואהבת לרעך כמוך, הרי שאנחנו יכולים, כך כל המצוות כולם.
הרבנית ע"ה שהכירה אותו יותר מכולם, אמרה כי לא ניתן לעמוד 
ואני  התורה,  בלימוד  לו  שהייתה  וההנאה  ההתמדה  עוצמת  על 
כי לא שייך להצליח בכל מה שהוא עשה,  הייתה אומרת,  בטוחה, 
וההצלחה הגיעה רק מכוח תורתו, כיוון שהיה כה גדול בתורה, כיוון 
שהשקיע את כל כוחו כפשוטו, בלימוד התורה, כיוון שכך זכה לקרב 

כל כך הרבה נפשות ליידישקייט.

כל יהודי צריך לשמוח כל יום, לא שחות 
מאשר אילו היה זוכה במאה מיליון דולר

על  אינה  בלוטו  בזכייה  שמח  שאדם  שהשמחה  אומר  היה  נח  רבי 
לו  יש  לו מיליון שטרות... אלא שמעכשיו הוא לא מוגבל  כך שיש 
את היכולת לממש את השאיפות שלו, ואם כן, היה אומר ר' נח, כל 
יום, לא פחות מאשר אילו היה זוכה במאה  יהודי צריך לשמוח כל 
את  לממש  יכולים  אנחנו  וא"כ  איתנו!  הקב"ה  שהרי  דולר,  מיליון 
השאיפות הטובות שלנו, אלא שאכן עלינו ללמוד מה בדיוק אנחנו 

רוצים מעצמנו.
לאף  "טובה"  עושה  לא  "אתה  החריפה,  בלשונו  ואומר  חוזר  והיה 
היצר  מול  בהתמודדות  ומתקדם  ומתפלל  לומד  שאתה  בזה  אחד 
אתה  עצמך  לך  ורק  אך  אלא  שמסביב,  הפיתויים  כל  ומול  הרע 
מיטיב" תלמד איך ליהנות מלימוד התורה ותלמד תורה כי זה מהנה 
אותך, וזו האמת שהתורה מהנה ואם אתה לא נהנה הרי שחסרה לך 
ומצווה, הרי מצוות  ההבנה איך ללמוד תורה באמת, כך כל מצווה 
הוי  אהבה,  בספר  כתב  הרמב"ם  ואומר,  מחדד  נח  ר'  היה  תפילין, 
אם  ה',  אהבת  של  מצווה  היא  תפילין  הנחת  של  זו  שמצווה  אומר 
זהו לא  זה  בגלל  וכי  ה' בהנחת תפילין,  אנחנו לא מרגישים אהבת 
מצווה של אהבת ה'?! וודאי שלא, אלא מאי כל מה שחסר לנו הוא 
ללמוד ולהבין מהי השייכות של הנחת תפילין לאהבת ה' – תפילין זה 
אות חיבה ושייכות למלך מלכי המלכים בורא עולמים וכל יצורים, 

המחשבה הזו בעת הנחת התפילין תחדיר בנו את אהבת ה'.
עליון  ערך  בעיניך  תהיה  שהתורה  כמה  עד  התורה,  ערך  גם  כך 
המעניקה ללומד כוחות אדירים של שמחה של סיפוק של טעם טוב 
של חכמה של ידע של הבנה ושל כל מה שאדם צריך בעולם, הרי 
שתרגיש שהתורה היא היא מקור הברכה, ונהגה בתורה יומם ולילה 

– זהו מימוש התכלית שלשמה באנו לעולם.
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‘והנה נקלעתי שעם לאיזו מדינה רחוקה בה יש קיבוץ יהודים קטן, בא 
לקראתי אדם נכבד מתושבי המקום ושמח לראות אותי, "אתה נכדו של 
רבי שלמה זלמן אויערבך? אני חייב לסשר לך על השקשתו הברורה של 

סבא שלך", וסישורו השלים לי את התמונה'

על ענווה וחשבון נשש בראי השרשה

מאת: הרב צבי גטקר

מִשְְׁכַַּן הָעֵדֻת  )לח כא(

שנתמשכן על עוונותיהם של ישראל )רש"י(

במוצאי שמחת תורה האחרון, התברר לכולם, גם למי שבליבו סמך 
עד אז על כוחו ועוצם ידו, כי הוא לא סמך על כוח ועוצם יד, אלא 
עולה  שהאדם  ככל  שבה  הידועה,  הסמוך  שיטת  סמוך..,  על  סמך 
בדרגתו בשלטונות, הרי הוא פחות עושה, ויותר סומך. על מה הוא 
סומך? על כך ש'יהיה בסדר', וגם אם לא יהיה בסדר, זה יהיה כבר 
כל  ולגבי  בסדר',  ‘אהיה  בוודאי  אני  ולכן  לענייני,  לי  שאלך  אחרי 

השאר – אין זה מענייני.
בהיפוך המוחלט היא דרכה של תורה. ככל שאדם יותר עמל בתורה, 
הוא  כך  יותר,  גבוהה  הרוחנית  שרמתו  ככל  בהלכה,  מדקדק  יותר 
או  עשה  שהא  מה  האם  ושוב,  שוב  עצמו  את  לבחון  יותר  מרבה 
מתכנן לעשות, ראוי וישר עד תומו. כל הערה, או לימוד והתבוננות, 
מעירים אותו למחשבות ולבחינה עצמית מחודשת, האם אני פועל 

כראוי, האם מה שעשיתי היה נכון.
כשמעמדו של אדם עולה, הרי הוא נתפס לגאווה ודוחה כל ביקורת 
את  לו  מאירים  אם  ואפילו  עולמו,  תפיסת  על  או  הנהגותיו,  על 
המציאות באלומת אור, ‘הנה תראה מה קורה', הוא מעדיף לעצום 

את עיניו ולאטום את אזניו. כך דרכן של מידות רעות. 
מרן הגאון רבי משה פיינשטיין זצוק"ל, עומד על כך, כי דווקא כאן, 
משכן  המשכן,  פקודי  ‘אלה  והעבודה,  ההוצאות  חשבון  בפתיחת 
העדות' מוצאת התורה כפי שמבאר רש"י, לרמז על חורבן שני בתי 
המקדש שנתמשכנו כביכול בתמורה עבור עוונותיהם של ישראל? 

ולכאורה קשה למה לא רמזה זאת התורה בפרשת תרומה למשל.
יכולה  נחרבו בתי המקדש,  כי הסיבה שבגינה  זה אלא ללמדנו  אין 
היתה להימנע ע"י המסר הנלמד מפרשת פקודי,  ואם כן יש משנה 
חשיבות לעיון בעולה מפרשה זו, כי על ידי כך נוכל להביא את סיבת 

החורבן וכיצד לזרז את הגאולה השלמה.

בפרשת פקודי מראה משה רבינו לעם ישראל, כי אין זה ראוי לומר: 
אני משה רבינו לא צריך בחינה ובדיקה, מי שלא סומך עלי שיסתדר, 
כי  יודע  ואני  רבינו,  משה  שאני  בגלל  דווקא  הגמור!  ההיפך  אלא 

היצר אורב לכל אדם בכל עת. ולכן, כדי להגן על עצמי ועל סביבתי, 
שחלילה לא תחשוב כי הנהגתי לא היתה מדוקדקת ותלמד לנהוג 
זה משה  בגלל  דווקא   - וכהלכה  כך בצורה שאינה מדוקדקת כדת 

רבינו עורך חישוב מדוקדק, מה יצא ולאן יצא. 
לי  זכור  לא  בסדר,  היה  שהכל  נראה  ‘מלמעלה  אומר,  לא  גם  הוא 
שהתגלו בעיות או מעילות... על פניו אין כאן חוסר בולט, מספיק 
כך'. לא, משה רבינו מלמד שיש צורך לכל אדם אף אם הוא הגדול 
שבענקים, שלא לסמוך על עצמו, ובזה שהוא לא סומך על עצמו, 
החשבון  כי  גדלותו,  תלויה  בזה  מעשיו,  חשבון  ועורך  בוחן,  אלא 

מצילו מן החטא.
בכך  היה  פיינשטיין,  משה  רבי  מסביר  החורבן  דורות  של  חטאם 
שהם סמכו על עצמם יותר מידי. הם אמרו לעצמם, ‘אנחנו מספיק 
יראי שמים כדי להתחבר לאנשים לא ראויים, אנחנו מספיק שלמים 
דעות  לשמוע  לעצמנו  להרשות  יכולים  שאנחנו  כך  באמונתנו 

כפרניות, אין סיכוי שנושפע לרעה'.
ובזה, בכך שהרשו לעצמם לבטוח, הם הביאו עליהם את החורבן. 

‘אמונה  בספרו  המדודות  במילותיו  איש  החזון  מרנא  שכותב  כמו 
ובטחון', כי בעצם כל המידות הרעות יש להם שורש אחד ו"המדה 
הרעה היא ההזנחה את החיים על מהלכם הטבעי". ה'הכל בסדר', 

וה'יהיה בסדר'. זה כלל כל המידות הרעות!
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המשך מעמוד 11 | הגאון רבי משה אהרן שטרן זצ"ל

דודי )שליט"א( זצ"ל.
זכורני, שבשנת תשכ"ה החליט הדוד שלי לעלות ארצה, הוא לכאן 
עשרים  של  קבוצה  ועם  הרבנית,  זוגתו  עם  יחד  במטוס  מאמריקה 
וחמישה תלמידים, וכן עם חתנו הגאון רבי חיים דוב אלטוסקי )זצ"ל( 

בעל ה'חידושי בתרא'. 
יכלו  )באותן שנים  הלכתי להקביל את פניהם בשדה התעופה בלוד 
להמתין בסמוך למסלול הנחיתה ולראות את הבאים יורדים מהמטוס 
ממש  לארץ  הגיעה  והטיסה  מאחר  פלא:  דבר  וראיתי  י.א.ל(,   –
בתחילת זמן קיץ, ירדו מהמטוס הרבה בני תורה, ואז הגיע תורו של 
רבי חיים פנחס לרדת, כשירד במדרגות ביד אחד החזיק מזוודה וביד 
שניה גמרא... אחריו ירדו 25 תלמידיו, ו... כל אחד ואחד מהם החזיק 

בני תורה במטוס, לא  היו עוד  גמרא!  וביד השניה  ביד אחת  מזוודה 
כולם החזיקו גמרא, אבל תלמידיו של הדוד, ללא יוצא מן הכלל, כולם 

החזיקו גמרא. 
למה? כי זה מה שהם ראו אצל רבם ראש הישיבה. לא ראו אותו אף 
ממנו  הושפעו  שהם  הדבר  פשוט  וממילא  ביד,  ספר  איזה  בלי  פעם 
והלכו לאורו, כך שגם הם השתדלו לנצל כל רגע ללימוד התורה, וכדי 
ללמוד צריכים להחזיק גמרא ביד! לא בשקית, אל במזוודה, הגמרא 

צריכה להיות זמינה בכל עת ללימוד. 
כמה  לדעת  צריכים  הישיבות  ראשי  אותו,  לדעת  שצריכים  דבר  זה 
גדולה ההשפעה שלהם על התלמידים, ואם הם עושים משהו ברצינות 

ולאורך זמן, התלמידים לומדים מהם ומתנהגים כמותם. 

מרן  של  ומקורבו  נכדו  שליט"א  גולדברג  אהרון  רבי  הרה"ג  מספר 
מצאתי  סבא,  של  הסתלקותו  לאחר  זצוק"ל:  אויערבך  הגרש"ז 
דברים  ובו  צעיר,  בחור  ידי  על  שנכתב  מכתב  האישית  במגירתו 
מה  ‘אז  של,  בסגנון  משהו  ומשתלחות,  חצופות  מילים  כדורבנות, 
הרב  אלי,  להתייחס  לא  מספקת  סיבה  לא  זו  עסוק,  היה  הרב  אם 
היה צריך לענות לי תשובה על השאלה ולא לדחות אותי בקש, גם 

לבחורים צעירים מגיע לקבל תשובה'. 
הזדעזעתי למקרא המילים, ושיערתי בהיכרותי עם הסבא, כי הוא 
לעצמו  ולעורר  בזה,  ולקרוא  לחזור  כדי  אליו,  קרוב  זאת  החזיק 

להתייחס יותר טוב ויפה לשואלים והפונים.
יהודים קטן,  והנה נקלעתי פעם לאיזו מדינה רחוקה בה יש קיבוץ 
בא לקראתי אדם נכבד מתושבי המקום ושמח לראות אותי, "אתה 
נכדו של רבי שלמה זלמן אויערבך? אני חייב לספר לך על השקפתו 
הברורה של סבא שלך", וסיפורו השלים לי את התמונה, המדהימה, 

מהי ענווה אמיתית.
הוא סיפר כי יום אחד המתין לרבי שלמה זלמן, ופנה אייו בשאלה, 
המצוות  כל  את  לקיים  לדאוג  הישיבות  לבני  קוראים  אין  מדוע 
כל  הלא  ופאה',  שכחה  ‘לקט  מצוות  את  דוגמא  לשם  הנדירות, 
אדם מחויב בכל המצוות, ומצוות אלו אינן מצויות, אם כן למה לא 
מארגנים במסגרת הישיבות את האפשרות בצורה מרוכזת לקיים 
את כל המצוות. רבי שלמה זלמן לא נהנה לשמע ההצעה הניף את 
ידו בביטול ואמר לי: בחורי ישיבה עוסקים אך ורק בלימוד תורה, זה 

מה שמוטל עליהם.
ושלחתי  התחמקות,  בעיני  שהייתה  התשובה  על  התרעמתי  אני 

את  פירט  לא  כמובן  ]הוא  התשובה,  על  התלוננתי  בו  מכתב  לו 
הוא  בו  אישי,  מכתב  קיבלתי  בתגובה  ראיתי..[,  שאני  הנוסחאות 
הוא מסכים שצורת  כי  לי  והוא הסביר  צורת תשובתו,  מתנצל על 
זו היתה מעידה עקב כך שהוא  וכי  התגובה שלו לא הייתה ראויה, 
היה טרוד עם שואלים נוספים. הוא הוסיף וביקש את מחילתי על 
היחס הלא הגון כלפי, אבל הדגיש כי לגופו של עניין, הוא אינו חוזר 
בו מעצם התשובה, וזוהי באמת התשובה על השאלה. כי הוא סבור 
בתוקף, שאין מקום לבני ישיבה לעסוק אלא בלימוד התורה ועיונה.
התחושה  אצלי  התחזקה  הנכד,  משלים  התמונה,  לי  משהתבהרה 
המכתב  את  החזיק  סבא  וכי  נכונה,  הייתה  המכתב  לגבי  הבנתי  כי 
יהיה  לא  שח"ו  ולהתחזק,  לחזור  כדי  רק  במגירתו  הזה  המחוצף 
דחה  אלא  תשובה,  לו  ענה  לא  שהוא  יחוש  כלשהוא  בחור  שאיזה 
אף  הערה,  ומכל  הגאווה,  היפך  אמיתית  ענווה  זוהי  בקש...  אותו 

חצופה ומקוממת, הוא לוקח לעצמו עוד תובנה ולקח.
‘גאה  פרשת  את  שוב  ולומדים  עומדים  אנחנו  כאשר  אלו,  בימים 
בעושרו' של המן הרשע, שבמקום לחשוב רגע לפני שהוא מוציא 
יקר  לעשות  המלך  יחפוץ  למי  בליבו  אומר  רק  הוא  רעיונות,  מפיו 
למרדכי  הכין  אשר  העץ  אל  אותו  הובילה  גאוותו  וכך  ממני,  יותר 

היהודי אשר דיבר טוב על המלך.
ניצלנו  אפשרויות  אלה  פקודי',  ‘אלו  לראות  לעצור,  הזמן  זהו 
מכוחותינו,  המירב,  את  מעצמנו  מפיקים  אנחנו  האם  לא,  ואלה 
מהמתנות והכישורים שחוננו אותנו מן שמיא, או שאולי יש מקום 

לשיפור נוסף...   

)08974974aa@gmail.com  לתגובות והארות(

גליון 'לקראת שבת' יו"ל בחסות 
'אמונה וחסד' דפוס וכריכייה בע"מ 02-6715501

--------------------------------
זיכוי הרבים בהפצת גליון זה 

לעי"נ הרה"ח בנימין ב"ר דוד צבי רוזנטל זצ"ל
נלב"ע ר"ח אב תשע"ו
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קרוב מששחה שכח אצלי ברכב את החוברת 'עיון העמוד'. עלעלתי מעט 
בין הדשים שמובאים שם בטוב טעם ודעת ומיד נכנס בי חשק גדול להיות 

שותף לתוכנית הנשלאה הזאת.

 שיחה מיוחדת עם הר"ר מאיר עמאר שליט"א, 
מייסד שיעור 'עמוד יומי' לאברכים ובחורים באשדוד

 מאת: אלעזר גולדברג

השם.  ועבודת  תורה  של  מפוארים  מוסדות  קיימים  אשדוד  בעיר 
תורה  תלמוד  מתקיימים  בו  מאיר'  ‘אור  מוסדות  הוא  מהם  אחד 
לצד כוללי אברכים ושיעורי תורה לאברכים ו'בעלי בתים'. בתוככי 
מוסדות אלו נוסד שיעור ב'עמוד יומי' עם תחילת התוכנית בחודש 
חשון. שוחחנו עם המייסד ומגיד השיעור הרב מאיר עמאר שליט"א 
העומד בראש המוסדות ושמענו על השיעור שנולד בעקבות טעות 
המשך  לקראת  השיעור  שומעי  מעגל  את  להרחיב  התוכנית  ועל 

התוכנית עם תחילת לימוד מסכת שבת. 
‘בתחילת השנה, לאחר חג הסוכות, הסעתי ברכבי את אחד מקרובי 
משפחתי שחיפש ‘טרמפ' הביתה. לאחר שהוא יצא מהרכב ראיתי 
באותו  ששווקה  העמוד'  ‘עיון  חוברת  היתה  ובתוכה  שקית  ששכח 
מעט  עלעלתי  יומי'.  ‘עמוד  לתוכנית  הנרשמים  ציבור  בקרב  זמן 
כל  כמו  ודעת,  טעם  בטוב  ערוכה  שהיא  וראיתי  החוברת  דפי  בין 
הדברים ש'דרשו' מוציאים לאור במהלך השנים. באותו ערב נכנס 
בי חשק גדול להיות שותף לתוכנית הנפלאה הזאת. למרות שאני 
משמש כמנהל תלמוד תורה ומעולם לא חשבתי להתהדר בתואר 
‘מגיד שיעור', בכל זאת משהו בתוכנית הנפלאה הנוכחית משך את 
לבי ללמוד היטב את החומר ולהעבירו הלאה לבני התורה בשיעור 
‘אור מאיר' באשדוד, פניתי לבן שלי שמנהל  יומי. כמנהל מוסדות 
כולל אברכים במקום ושאלתי לעצתו האם ומתי ניתן לייסד שיעור 
ב'עמוד יומי' והוא הציע למסור את השיעור בכל ערב לאחר שיעור 
בין  יום  בכל  שנמסר  השיעור  נוסד  כך  במקום.  שמתקיים  אחר 
השעות 9:00 ל-9:30 ולאחר סיום העמוד אנו מקדישים מספר דקות 

לשינון וסיכום החומר שנלמד'.
בו  אברכים'  'כולל  קיים  השיעור  את  מוסר  אני  בו  המדרש  בבית 
מכן  ולאחר  בערב   7:00 השעה  עד  מלאים  סדרים  שני  לומדים 
מתקיימים בו שיעורים שונים בגמרא והלכה. ציבור שומעי השיעור 
שלנו מגוון מאוד, יש גם בחורים שלומדים באזור ומגיעים להשתתף 
אברכים  וכן  שלושים  עד  עשרים  בני  צעירים  אברכים  גם  וישנם 
מבוגרים בני חמישים ויותר. בסך הכל ישנם כ-15 משתתפים קבועים 
בשיעור ומדי פעם מצטרף אדם נוסף ושומע את השיעור בהנאה. 
ויגיע היום בו ישתתפו בשיעור פי  אני בטוח שהכמות תלך ותגדל 

שניים ויותר, בסייעתא דשמיא.
אני משתדל להכין היטב כל שיעור ולבוא מוכן עם בהירות בפשט 

ובדברי המפרשים היסודיים. במהלך השיעור אני משתדל  הגמרא 
לשתף את השומעים שיגידו את מה שהם מבינים ולא יהססו לשאול 
כאשר יש איזה ענין שאינם מבינים היטב. עד שאני לא מוודא שכל 
אחד מהם מבין היטב את הדברים, אינני ממשיך לקרוא את הגמרא. 
כמו כן, אני משתדל להוציא מכל עמוד איזו פנינה הלכתית, משהו 

שנוגע לחיי היום יום. 
השיעור  התוכנית,  החלה  מאז  חודשים  מארבעה  למעלה  במשך 
שישי  ובימי  מאחר  עמוד.  שום  על  דיגלנו  ולא  יום  מדי  מתקיים 
ושבת השיעור לא מתקיים בדרך כלל, החלטנו כבר בתחילת הדרך 
פרק  את  וכשלמדנו  יומי  מעמוד  יותר  מעט  הלימוד  על  להוסיף 
את  הארכנו  מאוד,  ארוכים  גמרא  עמודי  בו  שיש  בברכות  'הרואה' 
עם  העמוד  את  לסיים  להספיק  כדי  דקות   10 בעוד  השיעור  זמן 
הבנה טובה. כך זכינו בחודש אדר שמרבים בו בשמחה להשלים את 

המסכת ולהכניס גם את שמחת הסיום אל הלב. 
כמובן שמיד בסיום המסכת עשינו סעודה כיד המלך לכבוד התורה 
יגרום  ובודאי הדבר  ולומדיה, כנהוג בקהילות ישראל מקדמת דנא 
חיזוק גדול לקראת לימוד מסכת שבת. חיזוק גדול נוסף שאני חושב 
תורה  בתלמוד  אצלנו  גם  יומי  שיעור  למסור  להתחיל  הוא  עליו, 

לתלמידי כיתות ח' ועוד חזון למועד בסייעתא דשמיא.

לתגובות, הארות, והצעות 
10dirshu@gmail.com :כתבו לעורך 'לקראת שבת' במייל
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את התשובה לכך למאמר חז"ל הזה קיבל הרב מאז"ה מהגאון רבי מאיר 
ששירא מלובלין, מייסד ישיבת חכמי לובלין והדף היומי. הוא הציג את 

התשובה לשני השושטים ועדותו זו עוררה הדים רחבים בכל העולם כולו.

על ‘מששט בייליס' ועל אתם קרויים ‘אדם'.

מאת: הרב ישראל היימן

וַיִַּעֲשׂוּ בְֶּנֵי יִשְׂרָאֵל כְַּכֹל אֲשְֶׁר צִוָּה ה' )לט לב(

אחד האירועים המסוקרים ביותר שקרו ונרשמו לדורות הוא ‘משפט 
בייליס'. 

על  נכתבו  דפים  ומליוני  דיו  של  לוגין  וספרים,  כתבות  אינספור 
יהדות מול  המשפט שהיה למרכזי מאד בזכות הפיכתו לסמל של 

עולם של שנאה...
האירוע התחיל במותו של נער נוצרי במערה בסביבות העיר קייב. 
כפי שהתברר לאחר מכן הוא הומת בסכסוך בין משפחות באזור. 
אז  ששלט  השני,  ניקולאי  של  הרקוב  בשלטון  אנשים  שלכמה  רק 
ללא מיצרים ברוסיה, היה חשוב מאד להפליל את היהודים בעלילת 

דם טיפוסית ופרימיטיבית.
העם הכפרי הנבער ברוסיה של אותם ימים האמין לכל מה שסיפרו 
לו. אם אמרו שניקולאי מביא הצלחה ושגשוג למדינה אז כנראה זה 
אכן כך... ואם סיפרו להם שהיהודים צריכים דם למצות לחג הפסח 

אז גם זה הגיוני...

היה נוח לשלטון להאשים את בייליס 
מנדל בייליס היה יהודי שהתגורר לבדו בין הגויים. בהיות שהיהודים 
לא הורשו לגור בכל מקום ורק לבעלי רישיון מיוחד שבייליס החזיק 
נוח  הגדולות,  היה  הערים  בסביבות  לגור  האפשרות  הייתה  כמוהו 

לשלטון להאשים את בייליס ולהעמידו לדין.
במשך כל 34 חודשי המשפט הייתה נתונה היהדות והיהודים מצד 
שבאו  העדים  נרחב.  לסיקור  שני  ומצד  ולפרעות  למשיסה  אחד 
להעיד על המקרה עצמו הפכו למשניים לעומת השאלה הערכית, 
היום  בחיי  תחומים  לשלל  ובגישתה  הק'  בתורה  ביהדות,  שעסקה 

יום.
של  הראשי  רבה   – מזא"ה  יעקב  רבי  הגאון  ניצח  הזו  המלאכה  על 
התורני  בנושא  לעסוק  רוסיה  מדינת  מטעם  שהוסמך  מוסקבה 
ולהיות עד ראשי שמביא את דבר התורה והשקפתה בנושא עלילת 

הדם בפרט וגישת היהדות בכלל.
שונות  משאלות  שאלות  בגבורה.  חזקות  התקפות  מול  עמד  הוא 
שניסו להביך אותו ואת השקפת עולמו נשאלו ע"י חבר השופטים 

וצד הקטגוריה במשפט, בכולם עמד הרב מאז"ה בגבורה.
המפורסמת שבהם עסקה ביחסה של התורה הקדושה להבדל בין 

היהודים בני אברהם יצחק ויעקב לאומות העולם. אחד מעורכי הדין 
‘אתם  חז"ל  מאמר  את  הציג  ופירש,  ששנה  יהודי  הקטגוריה,  של 
של  לזלזול  כראייה  אדם'  קרויים  העולם  אומות  ואין  אדם  קרויים 
היהדות בכל מי שלא בן ברית. הם ניסו דרך זה להוכיח שאין ליהודים 

ערך לחיי בני דתות אחרות, ובכך להוכיח שעלילת הדם נכונה.
את התשובה לכך והיחס הנכון למאמר חז"ל הזה קיבל הרב מאז"ה 
מהגאון רבי מאיר שפירא מלובלין, ראש ומייסד ישיבת חכמי לובלין 
ומייסד הדף היומי במכתב. הוא הציג את התשובה לפני השופטים 

ועדותו זו עוררה הדים רחבים בכל העולם כולו.

אין מילה כזו אדמים... 
המילה ‘אדם' היא אחת המילים בלשון הקודש שאינה יכולה להטות 
‘איש'  המילים  לעומת  אדמים...  כזו  מילה  אין  לרבים.  עצמה  את 
שעם  הסיבה  ‘גברים'.  או  ל'אנשים'  אותם  להטות  שניתן  ‘גבר'  או 
אחת  חטיבה  הם  ישראל  עם  שכל  כיון  היא  אדם  נקראים  ישראל 
ושורש נשמה אחת המחולקים בגופים שונים. מהותם היא אחת והם 

משלימים אחד את השני.
הדוגמא הטובה ביותר היא המשפט הזה עצמו בו עומד יהודי יחיד 
מה  לטובתו  מתגייס  היהודי  העולם  וכל  הענקית  רוסיה  רחבי  מכל 
שלא יכול לקרות אצל אומות העולם. וזהו הפירוש האמיתי לאתם 
קרויים אדם ואין אומות העולם קרויים אדם ולא חלילה כמשמעות 

המשך בעמוד 23
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הגביר לא הבין: "רבי, אינני מכיר בית מדרש שבו שני ארונות קודש, הרי 
רק ארון קודש אחד יש, בו שוכנים סשרי התורה, כשסשרי התורה שבע"ש 

- לארון הסשרים הם מוכנסים אחר כבוד. לא לארון הקודש. וכי התכוון 
הרבי שאתרום ארון סשרים ששוט לבית המדרש?"

הארון הקודש של תורה שבע"ש! – מעשה בשרשה

מאת: הרב אליהו שור

ונוכח לראות שאין בה  היה זה כשרבינו סעדיה גאון הגיע לסוריה, 
ימים  באותם  התגוררו  יהודים  המוני  לרפואה.  אחת  ישיבה  אפילו 
אכן  בנמצא,  היתה  לא  הבחורים  לחינוך  ישיבה  אך  רבתי.  בסוריה 
היו מקצת הבחורים שנפשם חשקה בתורה, והמה היו קובעים את 
עיקר יומם בבית המדרש, תוך שהם עמלים על התורה ועל העבודה 
שוטטו  מהמצב,  שכתוצאה  כאלו,  גם  היו  אך  איתנה.  בדביקות 
מזדמנות  בעבודות  עצמם  העסיקו  או  הגרוע,  במקרה  ברחובות 
במקרה הפחות גרוע. אך הצד השוה שבהם שאת ימיהם לא מילאו 

בתורה ויראת שמים, כדבעי למהוי.
להקים  ונחלץ  הכאב.  את  כאב  המצב,  את  ראה  גאון  סעדיה  רבינו 
הדלק  הינו  כשהכסף  תורה',  אין  קמח  אין  'אם  כידוע  אך  ישיבה. 
ללא  ישיבה  להקים  אפשרות  של  בדל  ואין  רוחניות,  לפעולות 

אמצעים כספיים מינימליים.
על כן כינס רבינו מהרה את כל בעלי הבתים של הקהילה ואת בעלי 
הזכות  בדבר  הגנוזים  מאוצרותיו  בפניהם  ודרש  שבהם,  היכולת 
שרק  האמצעים  בכל  הישיבה  למקימי  ולהצטרף  להירתם  והחובה 
ניתן. ובפרט בחלק הפיננסי, אותו צריך לבסס בחוזקה, כדי להקים 

את הישיבה ברמה. 
סעדיה  רבי  כשדברי  עמוקות,  התרשמו  והעשירים  הבתים  בעלי 
נרתמו  והעשירים  הלב.  תוך  אל  עמוק  חודרים  הלב,  מן  היוצאים 
לסייע בכל מאודם בפיזור ממון ומצלצלין, כדי להקים את הישיבה 

ולבססה על הצד הטוב ביותר.

ששוט, איך לא חשבתי על כך קודם?
רבינו,  של  מדבריו  ביותר  הוא  אף  התחמם  העיירה  מעשירי  אחד 
כשהתלהבותו  הכוח,  בכל  הישיבה  בנית  למען  להירתם  והחליט 
היקר  הדבר  את  לנדב  שברצונו  שהחליט  עד  שחקים,  מרקיעה 

והמקודש ביותר בהיכל הישיבה.
'מה הכי מקודש בהיכל הישיבה?' ישב הגביר וחשב. 

'שמא את שער הכניסה לבית המדרש?' 
'לא', חשב במחשבה שניה, 'מה מקודש בה? הרי ממילא יכנסו המוני 
אתרום',  התלמידים  ספסלי  את  'ואולי  המדרש'.  לבית  תלמידים 
'לא', החליט שוב. 'גם אותם יימצא מי שינדב, מה גם שאינם עולים 

הון רב'. ואילו הוא רצונו לתרום את היקר! והמקודש! בהיכל ד'.

כמין ברק היכה הרעיון במוחו! 'פשוט, איך לא חשבתי על כך קודם? 
אבנה את ארון הקודש, מקום בו מצויים ספרי התורה - היקרים ביותר! 

ואקבענו בהיכל הישיבה. וכך כספי ילך לדבר המקודש ביותר!'
האיך  ברעיונותיו  משתעשע  כשהוא  במהירות.  לפעול  החל  מוחו 
וחיטובים  דוגמאות  ואילו  עץ  סוג  מאיזה  הקודש,  ארון  את  לעצב 

ייחרטו בו.
סעדיה  לרבי  מינה  אותו  הישיבה,  גבאי  אל  ניגש  כולו  נרגש  וכך, 
הדר  בפאר,  כולו  הקודש  ארון  את  לתרום  מציע  כשהוא  לתפקיד, 

ושכלול שאין כדוגמתו.
אך   , הטוב  רצונך  מעצם  ביותר  אני  "נרגש  הגבאי,  נענה  "אכן", 
אצטרך לבדוק קודם בפנקסיי אם לא הקדימוך אחר, לבל יתנגשו 
ואראה  רצונות התורמים אלו באלו. גש אליי מחר אחרי התפילה, 

אם זכות תרומת ארון הקודש עדיין פנויה לך".
כל הלילה לא נרדם העשיר. בחזיונו כבר ראה את ארון הקודש מוקם 
בהיכל הישיבה מכספו ברוב פאר והדר. למחרת אחר התפילה ניגש 
וגיליתי  בפנקסיי,  אמש  "בדקתי  לאכזבו:  נאלץ  זה  אך  הגבאי,  אל 
שחברך הקדימך, ר' זבולון הגביר הוא מנדב את ארון הקודש, והזכות 

שמורה לו!"

היכן הוא ארון הקודש של התורה שבע"ש?
מאוכזב כולו ניגש אל רבינו סעדיה גאון. מי שדחף ועודד את פתיחת 
הישיבה, כאשר הוא מתאר לו האיך שדבריו היוצאים מן הלב גרמו לו 
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מצות לחם השנים
"וַיִִּתְֵּן אֶת הַשֵֻּׁלְחָן בְֶּאֹהֶל מוֹעֵד... וַיִַּעֲרֹךְ עָלָיו עֵרֶךְ לֶחֶם לִשְנֵי ה'..." 

)שמות מ, כב – כג(

המצוה: להניח בבית המקדש לפני ד', לחם מיוחד, תמיד.

התמיד,  לחם  לפניו  לשים  ישראל  בני  לעם  ציווה  הקב"ה  המצוה:  טעם 

באשר בלתי הלחם, אין לו לשום בר נש חיות בעולם הזה. כאשר הלחם 

להתקיים  כדי  צורכים  אנו  אותם  הפרנסה  צורכי  כל  את  המסמלת  היא 

בעולם הזה, אשר אף הגשמיות הוא חלק ממרקם החיים.

שנעבדו  רצה  אך  פרנסה,  של  שפע  לנו  להוריד  השי"ת  רצה  ובאשר 

מקודם באותו דבר, אותו אנו רוצים שישפיע. על כן ציוונו להקריב את 

לחם הפנים לפניו, כדי שנקיים מצוה זו בדביקות שהיא כולה מורכבת 

מהבקשה אותה אנו מבקשים: הלחם! ומתוך שנקיים את המצוה יעלה 

זכרונינו לפניו לטובה, וישפיע לנו שפע של פרנסה בנחת ובהרחבה.

פעמים,  כמה  זה  יסוד  דרשו  טז.(  ר"ה  )מסכת  שחז"ל  שמצינו  וכמו 

בכך שהשי"ת ציווה לבני ישראל להביא את העומר בחג הפסח, 'כדי 

בחג  תיקנו  המים  ניסוך  את  וכן  שבשדות!'  תבואה  לכם  שיתברכו 

צד  על  מידה  כנגד  מידה  שנה!'  גשמי  לכם  שיתברכו  'כדי  הסוכות 

וזהו גם ענין לחם הפנים. שבדבר אותו אנו רוצים להשפיע,  הברכה! 

אנו צריכים להקריבו לפני ד' יתברך, וע"י כן ישפיע לנו שפע וברכה 

וכל מילי דמיטב!

מצוה זו נוהגת: בזמן שבית המקדש היה קיים, ובכוהנים זכרים.

סשרי היסוד העוסקים במצוה זו: בכמה מקומות בש"ס וביחוד במסכת 

מנחות. וברמב"ם הלכות תמידין ומוספין.

ימות  כל  הייחודית  בצורתם  נשארים  הפנים  לחמי  היו  ליבכם:  שיתו 

השבוע, משבת לשבת, ואף את טעמם הפריך והעדין לא איבדו במשך 

שבוע שלם!

עצה טובה קמ"ל: הן אמנם בעוונותינו הרבים אין בית המקדש קיים, 

ואין ביכולתינו להקריב לחם הפנים לפני השי''ת תמיד. אך מכל מקום 

יכולים אנו להאכיל לחם לאלו אשר הקב"ה חפץ ביקרם תדיר, הרי אלו 

עמלי התורה בטהרה, שע"י שאנו נתמוך ונחזיק בהם יהיה להם לחם 

לפי הטף ולאכול לשובע נפשם. ואנו נקיים בכך את מצות לחם הפנים 

והברכות האמורות  נזכה לכל ההשפעות  הפרטי שלנו, שבאמצעותו 

בתורה!

פניני מצוה

ארון  הוא  הלא  הישיבה  בהיכל  והמקודש  היקר  את  לתרום  להחלטה 
הקודש. אך למעשה נכזבה תוחלתו באשר חברו כבר הבטיח לעצמו 
זכות זו. "ואני שכל כך רציתי לתרום את ארון הקודש, מפואר ומשוכלל, 

לא אוכל לעשות זאת". לא היה יכול לעצור ברוחו באוזני רבי סעדיה.
אשר  חילופי  פתרון  לו  מציע  הוא  כאשר  הרגיעו.  סעדיה  רבינו 

למעשה היא אפילו עדיפה מלתרום ארון קודש. 
"הן יודע אתה ידידי", פנה אל הגביר. "שהתורה אשר מסר לנו בוראינו 
אוהבינו, שני חלקים לה. חלק אחד הוא התורה שבכתב. וחלק שני, 
קשור הדק היטב לחלק הראשון, הוא התורה שבעל פה. שניהם תורה 

מסיני. מפי הבורא קיבלנוה. ושניהם אמת ויציב לנצח נצחים.
חלק התורה שבכתב כתוב במפורש שחור על גבי לבן בספרי התורה, 
נגרס  שבע"פ  תורה  של  וחלקה  וחגים.  בשבתות  קוראים  אנו  בהם 
ונלמד ע"י תלמידי הישיבה מתוך ספרי המשנה, התלמוד ומפרשיה. 
המסולאים  הישיבה  בני  ע"י  הנלמדת  התורה  רוב  למעשה,  כאשר 

מפז נלמד בחלק התורה שבע"פ.
להם  מיוחד  מקום  התורה,  ספרי  הם  הלא  שבכתב,  שהתורה  וכשם 
בארון הקודש הבנוי בקדמת ההיכל. כך צריך להיות גם עם חלק התורה 

שבע"פ, שיהיה לו 'ארון קודש' משלו, ארון קודש לתורה שבע"פ!
יכול לתרום,   ולכן על אף שאת ארון הקודש לתורה שבכתב אינך 
באשר חבריך הקדימך. את ארון הקודש לתורה שבע"פ, אתה עדיין 
יכול לזכות לתרום. כאשר ברור לי במאת האחוזים שאין עדיין מי 

שתפס זכות זו. ולכן היא שמורה ומחכה לך, ורק לך!"
 הגביר לא הבין: "רבי, אינני מכיר בית מדרש שבו שני ארונות קודש, 
הרי רק ארון קודש אחד יש, בו שוכנים ספרי התורה, כשספרי התורה 
שבע"פ - לארון הספרים הם מוכנסים אחר כבוד. לא לארון הקודש. 

וכי התכוון הרבי שאתרום ארון ספרים פשוט לבית המדרש?"
"לא. לארון קודש מפואר ומשוכלל כוונתי!" השיבו רבינו סעדיה.

לתורה  קודש  ארון  יש  אכן  וכי  כוונתו,  למה  רבינו  ילמדנו  "א"כ, 
שבע"פ?  כמעט פקעה סבלנותו של הגביר.

"אכן. יש ויש". השיבו רבינו. "ארון הקודש לתורה שבע"פ הם הבחורים 
היקרים, בני התורה והעליה, שיושבים וגורסים ביני עמודי דגרסי כל 
שבע"פ.  התורה  של  הספרות  את  במוחם  מוגיעים  והם  כולו,  היום 

מסכתות שלמות, משא ומתן מסובכים וקטעי מפרשים ארוכים!
ורק הם, משמשים כארון הקודש לתורה שבע"פ. ארון קודש  הם, 

בנוי, מפואר ומשוכלל מאין כמוהו! 
ארון קודש חי! 

רגילים  אינם  הם  אך  רגילים,  לאנשים  בינות  המתהלכים  אדם  בני 
כלל, כל מהותם וישותם אחת היא: ארון קודש! 

קודש קודשים הם! 
הן בתוך תוכם שוכנים כבוד כל חלקי התורה שבעל פה!

לכן, עצתי אמונה. אם ברצונך לתרום להיקר והמקודש ביותר בהיכל 
הישיבה, תרום להחזקת לומדי התורה, שיוכלו להתמיד בתורה באין 

מפריע. ויהיה זה הארון קודש המפואר ביותר בכל הגלובוס כולו!" 

לתגובות, הארות, והצעות 
10dirshu@gmail.com :כתבו לעורך 'לקראת שבת' במייל
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הוא רצה להמחיש לילדים איך זה נראה ששרעה רץ באמצע הלילה 
בהיסטריה מוחלטת ומחשש את משה ואהרן, המטרה היתה לתת לילדים 
את ההרגשה כאילו הם עצמם נמצאים במצרים, מציצים מהחלון ורואים 

את שרעה מתרוצץ אנה ואנה

הרב שלום יכנס, מסשר על דרכי שעילות אביו, איש החינוך ‘רבי אלתר' זצ"ל

אליעזר )לייזר( רוט 

אנשים  ופוגש  תנחומים,  דברי  הזמן  כל  שומע  אני  זו  "בתקופה 
שהעריכו מאוד את אבי הכ"מ, מכל מיני זוויות ומכל מיני סיבות", 

מספר ר' שלום. 
"כך למשל סיפר לי יהודי שיש לו ילד כבן שש, שאמר להוריו שהוא 
מאוד אוהב לשמוע את הסיפורים בדיסקים של ‘רבי אלתר'. שאלו 
כמה  לראות  מדהים  זה  רבה,  בחכמה  להם  השיב  והוא  למה?  אותו 
טובה  בצורה  לפעמים  המציאות  את  לתפוס  יכולים  חכמים  ילדים 
הכי  הם  אלתר  רבי  של  שהסיפורים  הילד  השיב   – מהמבוגרים  יותר 

אמיתיים... 
"כמובן שאבא סיפר לפעמים גם סיפורים שהם לא בדיוק אמיתיים, 
כדרכם של מספרי סיפורים לילדים, אבל גם אם הסיפור היה בדיוני, 
המסר שלו הוא אמיתי, והוא מבוסס על רצון אמיתי להשפיע על 

הילד ערכים טובים ומידות טובות. 
"הרב ישכר בארי יבלחט"א, שהיה שותף לעשייה הברוכה של אבא 
זצ"ל, סיפר לי שהוא היה נכנס מדי פעם בהפסקות לכיתה בה אבא 
לימד כמחנך בתלמוד תורה ‘המסורה', ולא פעם הוא ראה שאבא 
ילד.  של  כסא  על  הכיתה,  בקצה  אפילו  או  הכיתה,  באמצע  יושב 
שלו  השולחן  על  או  שממולו  הלוח  על  ומסתכל  שם  יושב  פשוט 

עצמו שלידו הוא יושב בזמן השיעורים. 

הוא שאל את אבא שלי, למה אתה 
יושב על כסא של ילדים קטנים 

"הוא שאל את אבא שלי, מה פשר הדבר? למה אתה יושב על כסא 
שב  המלמדים,  כל  כמו  נורמלי  כסא  פה  לך  יש  קטנים.  ילדים  של 

במקום שלך. 
הכסאות  על  לשבת  בכוונה  הולך  הוא  פעם  שמדי  אבא  לו  "השיב 
של הילדים, כדי לחוות את החוויה שלהם, ולראות איך הוא נראה 
השמש  האם  השיעור,  בזמן  מולם  רואים  הם  מה  שלהם.  מהמקום 
ויש הסחות דעת  מסנוורת מהכיוון הזה? אולי זה מדי קרוב לחלון 
מה  את  בקלות  לקרוא  ואפשר  נקי  מספיק  הלוח  האם  מבחוץ? 
שכתוב עליו גם ממרחק כזה, עד כמה זה נוח להם להרים את הראש 
ולראות את הרבה שמלמד אותם... "אני יושב כאן על הכסא הזה, 
ולומד הרבה מאוד דברים שלא חשבתי עליהם קודם לכן", הסביר 

לו אבא...".
ר' שלום מציין שכל המותג של ‘רבי אלתר' נוצר בעצם באקראי, בלי 

שום כוונה מוקדמת... 
"אבא שלי אמר לי שהוא בכלל לא תכנן להיות זמר, ובוודאי שלא 
חשב להקליט קלטות ולערוך הופעות לילדים. הוא היה איש חינוך 

וכל מעשיו היו מהמטרה הזאת של חינוך הילדים. 
"אז איך הוא נקלע לענייני שירה וזמרה? הוא ניסה ללמד את הילדים 
וכו'. והוא ראה שזה לא הולך,  ניסן, אייר סיוון  את סדר החודשים, 
הילדים מתבלבלים שוב ושוב, אז הוא הדביק את שמות החודשים 
לניגון מוכר, והתחיל לשיר להם את סדר החודשים בשירה... וראה 
זה פלא. פתאום אף ילד לא מתבלבל, כולם יודעים בדיוק את סדר 

החודשים. 
"כשהוא הבין שזה עובד, הוא העתיק את השיטה הזאת לעוד נושאים. 
הלכות חנוכה, סיפור יציאת מצרים. הוא רצה להמחיש לילדים איך 
ומחפש  מוחלטת  בהיסטריה  הלילה  באמצע  רץ  שפרעה  נראה  זה 
את משה ואהרן, והנה נולד לו השיר המפורסם ‘פרעה בפיג'מה'... 
המטרה היתה לתת לילדים את ההרגשה כאילו הם עצמם נמצאים 
במצרים, מציצים מהחלון ורואים את פרעה מתרוצץ אנה ואנה, והם 
לועגים לו ושרים לו שירים שמשפילים אותו. זה תפס כל כך חזק 

שאין היום ילד או אפילו מבוגר אחד שלא מכיר את השיר הזה. 
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המשך מעמוד 19 | הרב ישראל היימן

המשך מעמוד 13 | הגאון רבי יחיאל צוקר שליט"א

את  מחשיבה  אינה  התורה  כביכול  להציג  הקטגורים  שניסו  מה 
אומות העולם לאנשים.

יסוד זה מופיע בפרשתנו באור החיים על הפסוק 'וַיִַּעֲשׂוּ בְֶּנֵי יִשְׂרָאֵל 
כְַּכֹל אֲשְֶׁר צִוָּה ה' אֶת מֹשְֶׁה כֵַּן עָשׂוּ'.

נתנה  'התורה  הזה:  העצום  היסוד  את  הק'  החיים  האור  מבאר  שם 
להתקיים בכללות ישראל, כל אחד יעשה את היכולת שבידו ויזכו זה 
לזה. ובזה מצאנו נחת רוח, כי ה' צוה תרי"ג מצוות, ומן הנמנע שימצא 
אדם אחד שיכול לקיים כולם, וזה לך האות כהן ולוי וישראל ונשים. 
יש מצוות עשה בכהנים שאין מציאות לישראל לעשותם, ויש מצוות 
לישראל שאינם בכהנים, וכן בלויים, וכן בנשים. מה מציאות יש ליחיד 

לקיימם להשלים תיקון לרמ"ח איבריו ושס"ה גידיו אשר יכוונו להם? 
אלא ודאי שתתקיים התורה במחברת הכללות ויזכו זה מזה'.

בכל  נפשו  את  להשלים  מישראל  אחד  לכל  אפשרות  אין  כלומר, 
אחר  גיד  או  איבר  כנגד  היא  מצווה  כל  בתורה.  הכתובות  המצוות 
נשמותנו.  ואת  גופינו  את  לתקן  אמורות  המצוות  כללות  באדם, 

הדרך היחידה היא לזכות האחד מהשני באחדות כלל ישראל.
ויותר.  יותר  נצרכת  תלויה  והבלתי  הכוללת  האחדות  זו  בתקופה 
כאשר אנו עומדים בדור אחרון שלפי כל הסימנים הוא הזמן הסופי 
הזו  האחדות  בכח  להתחזק  עלינו  שומא  בב"א,  הגואל  ביאת  לפני 

ובכך להביא אל התיקון השלם.

אותנו – זה לא 'סתם כך', אלא יש לנו שליחות. במשך כל התקופה 
ולא הצלחתי  לי?  ההיא חשבתי לעצמי: מה השליחות שה' מועיד 
חב"ד,  בכפר  ההיא  לחתונה  שהגעתי  עד  ברורה.  למסקנה  להגיע 
ואז הבנתי: זה היה הייעוד שלי! מן השמים גלגלו שאשיר בקול רם 
באוטובוס את השיר ביידיש באוזני אותה יהודיה רוסיה מבוגרת, כדי 
לעורר בה את הניצוץ היהודי ולהחזיר אותה בתשובה. בעקבותיה 
היא זכתה שגם בנה יחזור בתשובה ויקים בית נאמן בישראל. אשריי 

שזכיתי להיות 'מחותן ראשי' של כל הדבר הנפלא הזה!"...

היא מדליקה נרות והוא שר שיר ביידיש... 
והסבתא  הסבא  והוספתי:  הנפלא,  סיפורו  על  מוטי  לר'  הודיתי 
של אותה זקנה רוסיה היו רחוקים בעצמם מהיהדות. החיים תחת 
שום  להם  היה  לא  הדת.  מן  אותם  ניתקו  כפרני  קומוניסטי  שלטון 

דבר עם הקב"ה. 
אבל לכל אחד מהם נשאר איזשהו שריד של יידישקייט והם החזיקו 

בו בכל כוחם – היא מדליקה נרות והוא שר שיר ביידיש... 
האם הם העלו בדעתם שהדבר הזה ישפיע במשהו? הם בוודאי לא 
חלמו שהנכדים שלהם יהיו יהודים שומרי תורה ומצוות. לא עלתה 

כזאת על דעתם כשראו את המצב ואת המחיקה הטוטאלית לכל 
זכר מהיהדות בכל המדינה בה חיו, ובכל סביבותיה. 

אצל  מהפך  וחוללה  ההשפעה  שהגיעה  עד  שנה  שבעים  חלפו 
נכדתם ואצל בנה. בזכותם, הנין שלהם הקים בית יהודי והוא ימשיך 

את שרשרת הדורות של עם ישראל!
המשכן,  בהקמת  התורה  לנו  שנותנת  הגדולים  המסרים  אחד  זהו 
אהליאב יכול היה לחשוב: בצלאל בוודאי מתאים לבנות משכן לה', 
אך אני? אני הקטן משבט דן. איני מסוגל לעשות מה שהוא יעשה! 
אך הוא ידע שאם ה' פנה לכל שבטי ישראל, אות הוא שהוא סומך 
על כל עם ישראל, וגם עליו. אמנם אין בו כוח של מלכות, אך יש לו 
את כוחותיו שלו, ואת מקסימום הכוחות שלו הוא הולך לתת למען 

הקמת משכן לה'. 
התורה מלמדת אותנו, שכאשר אתה נותן את מיטב כוחותיך - הנך 
שווה ערך לאדם שנתן מיליארדים. בורא עולם מבקש ממך שתתן 

את מה שיש לך, וכשאתה עושה זאת יש לך השפעה עצומה. 

 לעילוי נשמת אבי מורי רבי נתן ב"ר יחיאל מאיר הכ"מ, 
ורעייתי מרת רבקה ב"ר יהודה ע"ה 

ר' חיים זילבר, הבין שיש לו שה אוצר
מההורים  פתקים  לקבל  התחיל  הוא  מעניין.  משהו  קרה  אז  "אבל 
שטוענים שהילדים שלהם חוזרים הביתה ושרים שירים מעניינים, 
ושואלים באיזו קלטת הם  אבל הם לא מכירים את השירים הללו, 

נמצאים שיוכלו להשמיע אותם בבית גם לשאר הילדים. 
"אבא השיב להם שאין כזאת קלטת, הוא סתם שר את זה לילדים 
בכיתה, זה לא איזה שיר רשמי עם קלטות מסודרות שיש בחנויות. 

הסכים.  הוא  לה,  יקליט  אבא  שאולי  ביקשה  אחד  ילד  של  "אמא 
היא שלחה ‘ווקמן' עם קלטת ריקה בפנים,)המבוגרים בינינו בודאי 
עם  שירים  בכתה  ששרו  הבאה  ובפעם  הזה(  המכשיר  את  זוכרים 
כבר  אחד  וביום  השמועה,  נפוצה  מהרה  עד  הקליט,  הוא  הילדים, 
וקלטות ריקות... אבא שלי היה  ‘ווקמנים'  ילדים עם  הגיעו תשעה 
מתאר איך שהוא הציב את כל הווקמנים בשורה ארוכה, ואז הפעיל 

את ההקלטה, למי שזוכר איך היו עושים את זה, הוא לחץ עם תשע 
אצבעות במקביל על כל תשעת הווקמנים... והתחיל לשיר. 

"כשהוא ראה שיש לזה ביקוש גדול, ועוד הורים מבקשים. הוא ניגש 
הללו,  הקלטות  את  שישכפלו  וביקש  בגאולה,  פז'  ‘גל  של  לחנות 
הקליט  הוא  אז  נחטף!  וזה  למכור  גם  והתחילו  לא?  למה  הסכימו, 
עד  פעמים  כמה  כך  נחטף,  שוב  וזה  קלטות  מספר  של  כמות  עוד 
שהבעלים, ר' חיים זילבר, הבין שיש לו פה אוצר מתחת לגשר... יהודי 
ואנשים מתלהבים... אמר לאבא,  כזה ששר שירים  נחמד  אמריקאי 
למה שתעשה את זה ככה בצורה כזאת פיראטית, בוא ניקח אולפן 
ונקליט את זה בצורה מסודרת... בתוך זמן קצר, זה יצא לפועל, ומשם 

והלאה – הכל היסטוריה". 

לתגובות, הארות, והצעות 
10dirshu@gmail.com :כתבו לעורך 'לקראת שבת' במייל
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אחרי התפילה, ושאלו אותו האם הבכי הזה נובע מכך שהוא חושש 
שלא הצליח בשליחותו, ואולי זה שהדף נפל מידו השפיע לרעה על 

דעת המלך לא לקבל את בקשתו חלילה... 
השיב להם רבי שמעון, לא ולא. דווקא הרגשתי שהדברים התקבלו 
על לבו של המלך והוא נטה אלי חסד, ואכן המלך העניק לו לאחר 

מכן עיטור מיוחד כאות הוקרה. 
מתפלל  אני  שנים  עשרות  שהרי  אחר  מטעם  הייתה  בכייתי  אכן 
שלוש פעמים ביום לפני מלך מלכי המלכים הקב"ה, והסידור בידי, 

ומעולם לא אירע שהסידור נפל מהיד שלי מרוב פחד! 
ועל דא ודאי קא בכינא! איך ייתכן שהידיים שלי לא רועדות מאימת 

המלכות כשאני עומד לפני מלך מלכי המלכים? 

ואסיים במעשה נורא ששמעתי מאחד מידידי
הדברים הללו הרי מסמרי שיער. זה דבר נורא! אנחנו עומדים לפני 
מרוב  משותקים  להיות  צריכים  היינו  בעיקרון  המלכים,  מלכי  מלך 
הרי  עשרה  שמונה  תפילת  להתפלל  כשמתחילים  ופחד.  אימה 
אומרים? ה' שפתי תפתח! תעזור לי שאוכל לפתוח את השפתיים 
כי אני מעצמי לא יכול, מרוב פחד מהדר גאון עוזו. הלוואי שלפחות 
שמתחילים  האלו  ברגעים  מחסיר  שהלב  אחת  פעימה  איזו  נרגיש 

להתפלל שמונה עשרה. 
של  שביעי  אחר  מידידי.  מאחד  ששמעתי  נורא  במעשה  ואסיים 
פסח תשפ"א כשנסתלק הגאון העצום רבי חיים גריינמן זצוקלה"ה 
לבית עולמו בישיבה של מעלה. במסע ההלוויה פגשתי ידיד, יהודי 
העובד לפרנסתו וקובע עיתים לתורה. יהודי ירא שמים מאוד, אבל 
לא מהקהילות שהיו מזוהות עם רבי חיים גריינמן, ולא הבנתי למה 

הוא טרח לבוא ממרחקים כדי להשתתף. שאלתי אותו, מאי האי? 
האם היה לך איזה קשר מיוחד עם רבי חיים גריינימן? 

השיב לי אותו יהודי שבאמת לא היה לו קשר מיוחד אתו, והאמת 
שהוא לא ראה את הגר"ח גריינימן כבר הרבה שנים. 

אז למה בכל זאת הוא בא? כי עשרות שנים קודם לכן, כשהוא היה 
‘לדרמן',  בבית המדרש  והיו מתפללים  בבני ברק  ילד הם התגוררו 
ישראל  גדולי  לצד  גריינמן,  הגר"ח  גם  עת  באותה  התפלל  שבו 

נוספים שהתפללו במקום כידוע. 
הוא מספר שהוא הבחין בדבר פלא. בכל פעם שהיו מוציאים ספר 
תורה מארון הקודש, ואמרו ‘בריך שמיה דמרא עלמא', היה רבי חיים 
גריינימן אומר את התפילה הזאת בהתלהבות נוראה, וכשהגיע ל"יהא 
רעווא קדמך דתפתח ליבאי באורייתא, ותיהב לי בנין דכרין דעבדין 
וליבא דכל עמך ישראל", היו שתי  רעותך ותשלים משאלין דליבאי 
עיניו נפתחות כמו שני ברזים, ודמעות היו שוטפות את פניו. כל פעם 
שאמרו ‘בריך שמיה'! כל פעם! בין אם זה היה בשבת בשחרית ובין אם 
זה בשבת במנחה, בין אם זה ביום שני וחמישי ובין אם בראש חודש 
או בחנוכה... בכל פעם שאמרו את התפילה הזאת, הוא אמר אותה 
מחדש, כאילו זאת הפעם הראשונה שהוא מבקש על כך, והיה חוזר 

ומתפלל שוב ושוב, באותה דביקות ובאותה התהלבות. 
נכנס  שמיה',  ‘בריך  לתפילת  נתן  חיים  שרבי  הזה  המיוחד  "היחס 
לי לעצמות", סיפר לי אותו ידיד, "עד היום אני אומר ‘בריך שמיה' 
עם רגש מיוחד בזכותו. הוא החדיר לי לעצמות את הרגש לתפילה 

הזאת, ואני מרגיש זאת עד היום"

לתגובות, הארות, והצעות 
10dirshu@gmail.com :כתבו לעורך 'לקראת שבת' במייל
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ואם הוא החזיר רק ארבעים מרוגזים עליו...
העיר  של  הגביר  אצל  קידושין  מסדר  היה  בריסקר  חיים  רבי  פעם 
נהוג לתת  חיים מעטפה סגורה כפי שהיה  לרבי  נתן  גדול,  - עשיר 
היתה  המעטפה  כסף.  הרבה  שם  היה  ומסתמא  קידושין,  למסדר 
כדי  ותוך  אותה,  פתח  לא  אפילו  חיים  ורבי  השולחן,  על  מונחת 
שהגביר ישב שם, נכנס איזה עני וביקש צדקה, ורבי חיים נתן לו את 

המעטפה...
הפחד מפני עניים ואביונים, הפחד מפני אנשים שבורים, הפחד מפני 
יתומים ואלמנות - היה נורא, הם חיו תמיד את ה"בית הלוי" בפרשת 
תרומה שאומר שהעני שנותנים לו צדקה הוא החפצא דמצוה שבו 
הדם  שבכיסוי  וכמו  בסוכות.  אתרוג  כמו  צדקה,  המצות  מתקיים 
דרשינן )שבת כ"ב א'( במה ששפך יכסה שלא יכסנו ברגל, שלא יהיו 
מצוות בזויות עליו, כך אם מבזים את העני ונותנים לו צדקה שלא 
בדרך כבוד, זה איסור דאורייתא, ]כמבואר שם דאבוהון דכולהו דם[. 

כך מסתכלים על עני.
ואיזה פנים יש לנו, כשעני נכנס לבית כנסת באמצע התפילה נותנים 
לו חצי שקל ומבקשים ארבעים וחמש אגורות עודף... ואם יש לעני 
רק ארבעים מחכים שיחזיר עוד חמש, ואם הוא החזיר רק ארבעים 

מרוגזים עליו...
וביקש  עני  ונכנס  בלימוד,  שקוע  שהיה  אחד  'גדול'  על  מספרים 
לא  אני  אמנם  רבינו,  העני;  לו  אמר  לב,  שם  לא  והוא  צדקה,  ממנו 
יחד  לב למי שהולך  לב אבל צריך לשים  כך חשוב שישים אלי  כל 
אתי - "כי יעמוד לימין אביון להושיע משופטי נפשו" )תהלים ק"ט 
ל"א( כשעני הולך, כשאביון הולך, הקב"ה הולך אתו. וכתוב במדרש 
)ויק"ר ל"ד ט'( שאם הוא נותן צדקה לעני הקב"ה מברך אותו, ואצל 
רבי חיים זה היה בחוש, וכן אצל רבי וועלועל'ה, עני זה היה חפצא 

שצריכים לפחוד ממנו.

)קטעים מלוקטים מתוך הספר ‘משיבת נפש'(
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לאחר  ע"ה,  ברלין  הרבנית  בתו  שם  ישבה  לפעמים  ע"ה,  אויערבך 
הרבנית  אחותה  אותה  החליפה  אויערבך  הרבנית  של  פטירתה, 
ישראלזון תבלחט"א, שבאה מבני ברק כל יום כדי לשרת את האב 
הדגול. בהמשך החליפה אותה אחותה הצעירה יותר הרבנית רימר 

תליט"א. 
בכל אופן, התחלתי לספר על אותו גביר גדול שהגיע מארה"ב כדי 
רק  בארץ  היה  והוא  ומאחר  חשובה,  שאלה  איזו  מרן  את  לשאול 
והציעו  מנחה,  מרן  עם  להתפלל  שיבוא  לו  אמרו  שעות,  למספר 
לו שינסה לתפוס את תשומת לבו של הרבי מיד אחרי מנחה, לפני 
אפשר  אי  ללמוד,  מתחיל  שהוא  ברגע  כי  ללמוד,  מתחיל  שהוא 

להפריע לו. 

כמו שאף אדם ששוי בדעתו לא 
יחשוב לקשוץ לתוך תנור בוער 

כל  לי  שסיפרו  רבינו,  של  מבניו  הזדמנויות  בכמה  ששמעתי  אציין 
אחד בפני עצמו שאצלם, מאז שהיו ילדים קטנים ועד זקנה ושיבה, 
לא היה מושג כזה להפריע לאבא ללמוד. לא עלתה כזאת על דעתם 
אפילו לו במחשבה רגעית. שמעתי זאת גם מפיו של בנו הגאון רבי 
מבתו  וגם  אלישיב  משה  רבי  הגאון  בנו  מפי  גם  אלישיב,  אברהם 
הרבנית לאה אויערבך ע"ה. כמו שאף אדם שפוי בדעתו לא יחשוב 
את  להפריע  דעתם  על  העלו  לא  הם  כך  בוער,  תנור  לתוך  לקפוץ 

אביהם מלימודו. 
לבין  מנחה  בין  אחד  רגע  של  בעניין  שמדובר  הוזהר  גביר  אותו 

תחילת הלימוד, והוא צריך לנסות לנצל את אותו הרגע. אולי הוא 
יצליח ואולי לא, כי אם מרן לא ישים לב אליו בשניה הראשונה, הוא 
כבר לא יוכל עוד לדבר איתו, משום שבשניה השניה הוא כבר שקוע 

בגמרא... 
הוא כנראה לא בדיוק הבין את מה שהסבירו לו, אולי הוא חשב שהם 
סיים  וכשרבינו  אותו,  לזרז  כדי  קצת  גוזמא  בדרך  זה  את  אומרים 
שהחל  לפני  שניה  מחצי  יותר  קצת  השתהה  הוא  מנחה,  להתפלל 
יותר מדי... הרבי כבר היה  זו היתה חצי שניה  לשאול את שאלתו. 

שקוע בגמרא וכשהוא ניסה לדבר אליו, הוא בכלל לא שמע אותו. 
היתה מבוכה בבית, יהודי בא במיוחד מאמריקה כדי לשאול שאלה 
מרן  של  והבת  פתרונות,  על  לחשוב  לו  לעזור  ניסו  הצליח...  ולא 
וינסה לנצל איזה רגע  הציע לו עצה טובה... שיעמוד שם ליד מרן 
שבו הרבי ירים את עיניו כדי לחפש איזה ספר לעיין בו או אם יקרה 
שהוא יצטרך לקום לרגע, או אז הוא יוכל לשאול את השאלה. הוא 
עמד שם כך ולא הצליח למצוא אפילו שניה אחת בודדת שבה מרן 
לא היה שקוע כל כולו בגמרא, וכך עמד שם אותו גביר עד השעה 
אדם  לראות  ונחרד  אריה,  רבי  הנכד  הגיע  זו  בשעה  בערב.   7:00
זר שנמצא בתוך החדר בזמן שלא ההין להיות שם אף אחד, אבל 
דודתו הסבירה לו שהיה זה על פי עצתה כי היהודי הזה בא במיוחד 

מאמריקה והוא חייב לשאול שאלה דחופה מאוד. 
מהגמרא  ראשו  את  רבינו  הרים  מלימודו,  אותו  שהעירו  "לאחר 
הגיע  כבר  צייט?",  די  געקומען  שוין  ס'איז  "אוי  נדהמת:  בקריאה 

הזמן, כל כך מהר עברו חמש וחצי שעות???". 

המשך השיחה יפורסם אי"ה בגיליון הבא



| 2610dirshu@gmail.com | 02-560-9000 | שרשת שקודי תשש"ד | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

אז התבונן משה ועשה חשבון 'כך וכך יצא על המשכן' ושם אל לבו. 
 שנותני 1775 שקל, מחשבתם לא הייתה זכה ושלימה עמד ותמה, 

איזה כלים אששר לעשות מנדבותיהם של אלו

הרב חנניה צ'ולק שליט"א בשנינים והארות לשרשת השבוע

"אֵלֶֶּה שְקוּדֵי הַמִִּשְְׁכַָּן... אֲשְֶׁר פִֻּקַַּד עַל פִִּי מֹשְֶׁה" )לח כא( 

איתא במדרש תנחומא )ז, וכעין זה איתא בשינוי קצת במדרש רבה נ"א ו(: אמר משה: יודע אני שישראל רוגנים הם, הרי אני עושה להם 
חשבון מכל מלאכת המשכן. התחיל לעשות עמהם חשבון על כל דבר ודבר - על הזהב, הכסף והנחושת. עד שהוא יושב ומחשב, שכח 1775 
שקל מה שעשה ווין לעמודים, והאיר הקב"ה עיניו וראה אותם עשויין ווין לעמודין. וביאר רבי מנחם מנדל מקוצק: חלקי המשכן וכליו היו 
שונים במעלת קדושתם. לאחר שגמר משה את מלאכת המשכן, נתן דעתו על שורש הדבר למה זכו קצת אנשים שמנדבותיהם נעשו כלים, 
שקדושתם היא במדרגה גבוהה, בעוד שמנדבותיהם של אחרים נעשו דברים הפחותים במעלת הקדושה. והבין, שאין משוא פנים בדבר. אלא 
לפי טהרת המחשבה בעת הנתינה כן נתקבלו ונעשו הדברים. אז התבונן משה ועשה חשבון 'כך וכך יצא על המשכן' ושם אל לבו. שנותני 
1775 שקל. מחשבתם לא הייתה זכה ושלמה. עמד ותמה, איזה כלים אפשר לעשות מנדבותיהם של אלו. האיר הקב"ה עיניו: מהם נעשו ווים 

לעמודים. כלומר אף שמעצמם אין להם קדושה. חיברום לעמודי עולם, שע"י התחברותם לקדושה יהיו גם הם קודש )אהל תורה(.

כל מי שצריך רחמים, ייקח שנאי לעצמו בתענית, ויאמר מזמור כ"ב בתהלים - "למנצח על אילת 
השחר", דדרשו חז"ל שאסתר נקראה 'אילת השחר', ואח"כ יששוך שיחו לשני ה' ויבקש בקשתו

הלכות תענית אסתר

הטעם שנהגו להתענות ב'תענית אסתר': כתב ה'לבוש' )סי' תרפ"ו ס"ב(: מפני שאנו מקיימים ימי הפורים לזכר אותו נס, צריכין לעשות 	 
כמותם בתענית ובסליחות ובתחנונים, כי אם את הטוב נקבל, הרע לא נקבל?!

שאולי יבוא לחטוא ע"י אכילה ושתיה, לכן הקדים ה' תענית, שהוא סגולה להינצל מהחטא 	  ה'מגיד' גילה ל'בית יוסף' טעם לתענית, 
ומהמקטרגים, וע"י הסליחות מעוררים זכות מרדכי ואסתר )קב הישר(.

נקראת 'תענית אסתר' כדי לזכור שה' רואה צרתו כשיתענה וישוב לה' בכל לבו כבימים ההם )מ"ב תרפ"ו ב בשם הרמב"ם(.	 
חתן בתוך ימי חושתו - יש אומרים שאינו מתענה בתענית אסתר )שע"ת תרפ"ו בשם ה'ברכי יוסף'(, והגר"ח קנייבסקי זצ"ל הורה בשם 	 

החזו"א שיתענה.
תענית אסתר מותר ברחיצה, בשונה מג' צומות בהם בעל נפש יחמיר ברחיצה בחמין, דאין תענית זו אבלות אלא זכר לתענית בימי מרדכי 	 

ואסתר. לכן מותר לערוך נישואין בליל תענית אסתר, ומותר אף לשמוע כלי שיר )כל בו. ורבי ח. קניבסקי זצ"ל(. והגרי"ש  זצ"ל התיר 
להתחתן בליל התענית, וביום אסר, דיום תענית הוא. ומותר להסתפר.

בתענית זו אפשר להקל בעת צורך )הגרש"ז(, כגון למעוברות ומניקות, וכן חולה קצת )שעה"צ סי' תרצ"ב סקכ"ט(. 	 
כל מי שצריך רחמים, ייקח שנאי לעצמו בתענית, ויאמר מזמור כ"ב בתהלים - "למנצח על אילת השחר", דדרשו חז"ל שאסתר נקראה 	 

'אילת השחר', ואח"כ יששוך שיחו לשני ה' ויבקש בקשתו, ויזכיר זכות מרדכי ואסתר, שבזכותם ייעתר לו הקב"ה וישתח לו שערי רחמים, 
ותתקבל תשילתו ברצון )קב הישר' פ' צ"ו(.

זכר למחצית השקל - ייתן צדקה ג' מטבעות חצאי שקל, דג' פעמים מוזכר תרומה בפר' כי תשא )מרדכי, מובא ברמ"א תרצ"ד(. 	 
 לא יאמר שנותן 'מחצית השקל', אלא שנותן 'זכר למחצית השקל', )כדאיתא במס' סופרים, פכ"א, ד ובשו"ת הגאונים(	 
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והנה בא אוהבו הגדול של המלך והזמינו לבוא לביתו לסעודה אשר הכין 
לו, הרי בוודאי יכעס עליו המלך מאוד, כי אין זה מכבודו לצאת מארמונו 

ולבוא לבקר איש מהעם בביתו...

היכן נמצא הקב"ה? בכל מקום שנותנים לו להיכנס!

הרב ישראל ליוש

וּכְבוֹד ה' מָלֵא אֶת הַמִִּשְְׁכַָּן )מ לד(

במלאכת  עסקנו  בהן  האחרונות  הפרשות  את  מסכמת  פרשתנו 
היתה  המשכן  שמלאכת  מתבאר,  הרמב"ן  דברי  פי  על  המשכן! 
חוליה נוספת בשרשרת האירועים בהווייתו של ישראל לעם סגולה, 
עשרת  מצרים,  ניסי  בו,  והשעבוד  מצרים  לארץ  מהירידה  החל 
שבו  הנשגב  המעמד  לקראת  הכנה  שהיו  סוף,  ים  וקריעת  המכות 
ניתנה תורה לישראל, עת שמעו הדברות מפי הגבורה, ונבחרו להיות 
לו לעם סגולה מכל העמים. ואז, אחר שהגיעו לדרגה עצומה כזאת, 

היו ראויים למשכן שבו ישרה הקב"ה את שכינתו בתוכם.
מתבאר, שהמשכן הוא מתנה לישראל, שזכו בו רק אחר מתן תורה, 
עת הגיעו לדרגה גבוהה ונשגבה. אלא שמדברי ה'ספורנו' בפרשת 
"וכן תעשו אתם כדי שאשכון  וז"ל:  כן,  תרומה )כה ט( לא משמע 
בתוככם, לדבר עמך ולקבל תפלת ועבודת ישראל, לא כמו שהיה 
מבואר  אליך'",  אבוא  כו'  המקום  'בכל  כאמרו  העגל,  קודם  הענין 
שלפני חטא העגל, עם ישראל היו בדרגה גבוהה יותר, שבכל מקום 
הצטמצם  כביכול  ולא  אליהם,  נגלה  הקב"ה  שמו,  את  שהזכירו 

למקום מסוים שרק בו הוא משרה את שכינתו.
נוספת   הגאון רבי ברוך מרדכי אזרחי זצ"ל מיישב, ומקדים שאלה 
אנחנו  מדוע  ה'ספורנו',  כדברי  אם  משמואל',  ה'שם  של  בשמו 
בניית  לפני  הרי  בימינו,  במהרה  המקדש  בית  שיבנה  מבקשים 
המשכן והשראת השכינה כאן בתחתונים, היינו קוראים אליו מכל 

מקום, ורק בעבור חטא העגל ירדנו, כביכול, לדרגת המשכן?
אלא מבאר בעל ה'ברכת מרדכי' זי"ע, ששני מעלות נפרדות נאמרו 
אליך',  'אבוא  מעלת  יש  חברתה.  חשבון  על  באה  אחת  ואין  כאן, 
התלויה  מעלה  והיא  האדם,  תפילת  לקבל  ממקומו  בא  שהקב"ה 
במעשי בני אדם, ועל כן אחר חטא העגל, לא היו ישראל בדרגה כזו 

שה' יבוא אליהם לכל מקום.
ויש מעלה נוספת, והיא 'משכני בתוככם', בתוך כל אחד ואחד, הקב"ה 
משרה שכינתו כאן בתחתונים במשכן ובתוך כל אחד ואחד מישראל.
והקב"ה  אליך'  'אבוא  מעלת  את  אין  כבר  העגל  חטא  אחר  ואמנם 
שכל  אחרת  מעלה  יש  אבל  ואחד,  אחד  כל  לקריאת  בא  לא  כבר 
אחד יכול להיות משכן לשכינה הקדושה, שהרי ה' קבע משכנו כאן 

בתחתונים במשכן ובליבו של כל אחד ואחד.
ועל זאת אנו מתפללים, שישוב ה' - אחר שגלינו וחרב בית מקדשנו 

- וישרה שכינתו שוב בבנין בית המקדש, ובליבו של כל אחד ואחד, 
מה  כל  שנתקן  ובמעשנו,  בנו  תלויה  אליך'  ה'אבוא  מעלת  אבל 
שישכן  כאחד,  המעלות  לשני  שוב  ונזכה  העגל,  מחטא  שפגמנו 

דירתו בתחתונים ויבוא אלינו כשנקרא אליו באמת ובלב שלם.

"היכן נמצא הקב"ה?" – שאל פעם הגה"ק רבי מנחם מנדל מקאצק 
זי"ע, ותיכף ענה: "בכל מקום שנותנים לו להיכנס..." והוסיף: "כמו 
ביתו,  יעמידו חביות עם טינוף לפני פתח  ודם, אם  אצל מלך בשר 
וכי יוכל להיכנס לביתו?! כך אצל ממ"ה, כל אחד יכול להיות מקום 
להשראת השכינה, אך צריך לסלק את חביות הטינוף... ‘ולא יהיה בך 

ערות דבר ושב מאחריך...'"

נפלא מאוד משלו של בעל ה'נועם אלימלך' זי"ע שהביא בשמו של 
כבוד בארמונו,  והנה  זי"ע למלך ששכן  הגה"ק המגיד ממעזריטש' 
בא אוהבו הגדול של המלך והזמינו לבוא לביתו לסעודה אשר הכין 
לצאת  מכבודו  זה  אין  כי  מאוד,  המלך  עליו  יכעס  בוודאי  הרי  לו, 
סעודה  זו  תהיה  אם  אף  בביתו,  מהעם  איש  לבקר  ולבוא  מארמונו 
לביקור  לזכות  כדי  כי  המלך,  לכבוד  וכיאה  כראוי  ומרשימה  גדולה 
כזה, צריך סיבה מיוחדת וזכות גדולה, וגם זה יצלח לו רק אחר עמל 
ויגיעה רבה בקרב אנשי חצר המלכות, ושתדלנות רבה אצל אנשי 

השלטון, שרים ונכבדים.
אולם כשהמלך נוסע בדרך ממדינה למדינה ומעיר לעיר, לבקר את 
העם, אזי אף מחוץ לארמונו בכל בית מלון שיכינו לו ובלבד שיהיה 
זה מקום נקי ומסודר, מפואר ויפה, כראוי לכבוד הודו, אף אם הוא 

ישכון בכפר פשוט.
בארמונו  שכן  והקב"ה  קיים  היה  המקדש  בית  כאשר  והנמשל: 
ובטרקלינו, מי שרצה להתקרב אליו ולשאוב רוח הקודש, היה עליו 
המקדש  בית  שחרב  עתה  אבל  גדולה.  עבודה  ולעבוד  לשם,  לבוא 
בעוונותינו הרבים, וכביכול השכינה הקדושה נעה ונדה בכל הארץ, 
מקום  בכל  תשכון  היא  הרי  בו,  לשכון  תוכל  אשר  מקום  ומחפשת 
ליבו של  הוא  כזה  ובוודאי שמקום  ית',  לכבודו  ומסודר  נקי  שיהיה 

האדם השלם, הזך ונקי מעבירות, עמל בתורה ועוסק ביראת ה'.

לתגובות, הארות, והצעות 
10dirshu@gmail.com :כתבו לעורך 'לקראת שבת' במייל
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מה מברכים על תבשיל של בשר עם ירקות? מה 
מברכים על סלט שירות שכל אחד מהמינים שבו 

אינו מהווה רוב בתערובת? ומה מברכים על חתיכות 
גדולות של תשוחי אדמה הנאכלות ביחד עם בשר?

מחמשת  הוא  מהמאכלים  אחד  אם   – שוות  ברכותיהם  שאין  מאכל  מיני  כמה  של  תערובת 
וברכת  וחשים את טעמו, הריהו נחשב תמיד לעיקר,  דגן, שניתן בתערובת לשֵֶׁם טעם,  מיני 

התערובת היא ‘מזונות'.
ואם אין דגן בתערובת, אך אחד מהמאכלים חשוב מכולם, והאחרים לא נועדו אלא כתוספת למין העיקרי, להכשירו לאכילה או להשביח 

את טעמו – וכגון בשר שהתבשל עם ירקות – הריהו נחשב לעיקר, ויברך עליו, והאחרים נפטרים בברכתו.
ודין זה, שמברך על מין הדגן או על המין החשוב, הוא אף במקרה שהמינים האחרים ניכרים בפני עצמם. ועם זאת, במקרה כזה, יש מקום 

להחמיר, ולמעכם ולערבבם באופן שלא יהיו ניכרים בפני עצמם.
ואם אין בתערובת מין אחד החשוב יותר מהאחרים, המין שמהווה רוב בתערובת, נחשב לעיקר. ואם אין אחד מהם מהווה רוב לעומת 
האחרים – וכגון ‘סלט פירות' שחלקו ‘העץ' וחלקו ‘האדמה' ואין אחד הפירות מהווה רוב בתערובת – הורו הגרש"ז אויערבך זצ"ל והגרי"ש 
אלישיב זצ"ל, שיש לברך כברכת רוב המינים שבתערובת. ולדוגמה: סלט פירות שיש בו תפוחים ואגסים ובננה, והתפוחים והאגסים 

מהווים ביחד רוב בתערובת, יש לברך על כל הסלט ‘העץ'.
וכאשר התערובת נאכלת בכף וכדומה, והמינים אינם עולים יחד בכף, אלא כל מין עולה בפני עצמו – כתב הערוך השולחן, שצריך לברך 
על כל מין בנפרד. וכן הורו האור לציון והגר"נ קרליץ זצ"ל. ולכן, לדוגמה, האוכל תערובת של תפוחי אדמה ובשר, החתוכים בחתיכות 

גדולות, שכל אחת מהן עולה לבדהּ בכף או במזלג, עליו לברך ‘האדמה' על תפוחי האדמה, ו'שהכל' על הבשר.

המוסיף סוכר באמצע שתיית תְֵּה – האם צריך לברך 
שוב ‘שהכל'? והמורֵח אבוקדו על הלחם – האם 

מברך עליו ‘שהחיינו'?
ושובע, או לשם הנאה ממנו, אלא  לשֵֶׁם מזון  נאכל  מאכל הטפל למאכל אחר, דהיינו שאינו 
כנספח המשלים ומכשיר אכילת מאכל אחר – וכגון שאוכל מאכל מלוח במיוחד, ואוכל עמו 
מאכל נוסף כדי להפיג את המליחות שבפיו – הריהו נפטר בברכת המאכל העיקרי, ואין לברך 

עליו, גם אם הוא נאכל בנפרד, ואף אם הוא ערֵב לחיכו יותר מהמאכל העיקרי.
וזאת, בתנאי שהמאכל הטפל יהיה מונח לפניו בשעת הברכה על המאכל העיקרי, או שיהיה אז בדעתו לאוכלו, או שדרכו בכך; ולא שינה 

נושאי 
הלימוד 

ב'דף יומי 
בהלכה'

הלכות ברכת השירותמשנה ברורה חלק ב' 
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את מקומו, ולא הסיח את דעתו, בין אכילת המאכל העיקרי לאכילת הטפל.
אולם, אם לא היה בדעתו לאכול את הטפל, ואין דרכו בכך, או ששינה את מקומו, או שהסיח את דעתו – צריך לברך על המאכל הטפל בפני 

עצמו, אך יש לברך עליו ‘שהכל' אף אם ברכתו העצמית היא ‘מזונות', למשל.
ואם הטפל מתערב בתוך העיקר והופך לחלק ממנו ואינו ניכר – ולדוגמה: מי שבירך על כוס תה כשלא היה סוכר בביתו, ולאחר מכן הביאו 
לו סוכר מבית השכנים והוא מערבוֹ בתה; או שמוסיף מלח למאכל לאחר שבירך עליו; או שמוסיף מעט מים חמים או מעט חלב לקפה 
לאחר שבירך עליו; או שמוסיף קוביות מים לכוס מים כדי לצננם, לאחר שבירך עליהם – לדעת הגרש"ז אויערבך זצ"ל, יתכן שצריך לברך 
עליו, ולכן יפטור את הטפל על ידי ברכה על מאכל אחר, אולם, לדעת הגר"מ שיינשטיין זצ"ל, הגר"ש וואזנר זצ"ל והגר"נ קרליץ זצ"ל, אין 

לברך על הטפל.
את  להפיג  כדי  סוכר  מעט  לאחריה  ואוכֵל  מר,  שטעמהּ  תרופה  שבלע  וכגון   – עליו  מברכים  שאין  לדבר  ש'נטפל'  במאכל  מדובר  ואם 
המרירות – לדעת כמה אחרונים, צריך לברך עליו, משום שמאכל טפל טעון ברכה ככל מאכל אחר, אלא שבדרך כלל ברכת המאכל העיקרי 

חלה גם על הטפל, אך בנדוננו, שלא בירך על העיקר, חייב לברך על הטפל. וכן דעת הגרש"ז אויערבך זצ"ל.
ואם הטפל הוא פרי או ירק שצריך לברך עליו שהחיינו, וכגון שאוכֵל אבוקדו בפעם הראשונה בשנה זו, ומורח אותו על גבי הלחם – לדעת 

הגר"ש וואזנר זצ"ל, מברך עליו שהחיינו; ובקצות השולחן משמע שאין לברך.

מה מברכים על עוגת גבינה העשויה משכבה עבה 
של גבינה וקצשת המונחת על שכבה של בצק, ומה 

מברכים על קרֶמבו?
כאמוּר, מאכל הטפל למאכל אחר, וברכתו שונה ממנו, נפטר בברכת המאכל העיקרי, ואין לברך 
עליו. ומילוי של עוגה, בדרך כלל נחשב כ'טָפֵל' לעוגה, ואין לברך עליו בנפרד. אולם, מילוי שיש 
לו חשיבות בפני עצמו, ואינו נאפה יחד עם הבצק – כמצוי  בעוגת גבינה העשויה משיכבה עבה 
של גבינה וקצפת המונחת על שיכבה של בצק – יש לברך עליו בנפרד. ואם שבו ואפו את הבצק 
יחד עם המילוי, אף למשך זמן מועט – כמצוי בתהליך אפייתן של עוגות מסוימות – הורה הגרי"ש אלישיב זצ"ל, שאין לברך על המילוי. 
ואם חלק ה'מזונות' של העוגה נועד רק להחזיק את שכבת המילוי, הקצפת וכדומה, ובאכילת המאכל אין המטרה כלל לאכילת הדגן – יש 

לברך רק על המילוי.
ונדון זה מצוי בימינו במאכל המכונׁה ‘קְרׁמְבּוֹ', אשר נחלקו הפוסקים בדינו: לדעת הגר"ש וואזנר זצ"ל, יש לברך ‘מזונות' על הביסקוויט, 
ו'שהכל' על הקרׁם, משום שבדרך כלל רצונו של אדם לאכול את שניהם. ומאידך, לדעת האור לציון והגר"נ קרליץ זצ"ל, הביסקוויט נחשב 
כטפל לקרׁם, משום שלדעתם הוא טפל לחלוטין לקרׁם, היות ואינו נאכל אלא מחמתו, ואין לברך אלא ‘שהכל' על הקרׁם. וכעין זה הורה 

הגרש"ז אויערבך זצ"ל, שאם אכן הוא מחבב בעיקר את הקרׁם, יברך רק ‘שהכל'.

הצטרפו גם אתםהצטרפו גם אתם
ללומדי ה'דף היומי בהלכה' 

 עכשיו בכל עמדות נדרים שלוס  עכשיו בכל עמדות נדרים שלוס 
או במוקד דרשו או במוקד דרשו 02-560900002-5609000
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 "...יזכו במידה כנגד מידה, 

שיסיר הקב"ה מהם 
כל דאגה, ויצילם 
מכל צרה וצוקה, 

ואך טוב וחסד יהיה 
להם כל הימים"

מרדכי שמואל בהגר"י זצ"ל אדלשטיין

כל התורמים 
סך שש מאות ועשרה ש"ח 

למגבית קופת העיר, 
עבור שישים ואחד היתומים 

הנישאים בחודש טבת, 

יזכו במידה כנגד מידה, 
שיסיר הקב"ה מהם כל 
דאגה, ויצילם מכל צרה 
וצוקה, ואך טוב וחסד 

יהיה להם כל הימים
מרדכי שמואל בהגר"י זצ"ל אדלשטיין

לתרומות עבור 44 יתומים המתחתנים בחודש אדר ב' 
- קרן מס' 10970

)הכסף מתחלק בין כולם לפי הצרכים - לפי הוראות הרבנים(

בכל תרומה יש  לציין עבור קרן 10970 - יתומי אדר ב'

1800-39-47-47

מרן הגאון האדיר מרא דכולא תלמודא

הגאון רבי מיכל זילבר שליט"א:

"כמה שיתנו יותר, יזכו יותר 
לישועה עד הפורים הבעל"ט

והנותנים 440 ש"ח כנגד 44 היתומים הנישאים 
בחודש זה, עד פורים, 

יבוטל מה שנחתם בדם למעלה ויהיה 
"להם אך טוב"

"
  יתומים 

נישאים עד פורים
44
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה

 חֶֶמְדַַת יָמִים 
אוֹתוֹ קָָרָָאתָ

מסשרים שהגאון רבי מאיר ברנסדושר זצ"ל, בעל ה'קנה בשם' היה נשאר 
ער כל הלילה בשבתות ומשאיר את דלת הבית שתוחה, כדי שיידעו 

שאששר להיכנס ולשאול אותו שאלות בלי שום חשש. 

הגאון רבי אהרן מרדכי גרין, מרבני בית שמש ובעל מח"ס ‘ילקוט הליכות ועניינים הנוגעים 
למעשה' – האם זה לגיטימי להעיר את הרב בשעת לילה מאוחרת כדי לשאול שאלה הלכתית 

לא פעם אנשים נקלעים לסיטואציה לחוצה מאוד, ונאלצים לשאול 
את עצמם שאלה מאוד מעניינת... האם זה לגיטימי לנקוש על דלת 
ביתו של הרב בליל שבת, בשעה שתיים או שלוש לפנות בוקר, כדי 

לשאול שאלה דחופה. 
באמצע השבוע אפשר לצלצל לטלפון הנייד, ואם הרב ישן יש שתי 
אופציות, או שהוא כיבה את הטלפון, או שהוא השאיר אותו דולק 

כדי שיוכל להשיב לשאלות אם יצוצו כאלו באמצע הלילה. 
על  ולנקוש  להתקשר,  אפשר  אי  לטלפון  בשבת?  קורה  מה  אבל 
פיקוח  ספק  של  שאלות  יש  מאידך,  מנומס.  לא  מעשה  זה  הדלת 

נפש, ואנשים צריכים לדעת כיצד לנהוג. 
"האמת שזאת שאלה ששואלים אותה כבר הרב מאוד שנים", משיב 
שמש'  ‘בית  מרבני  שליט"א,  גרין  מרדכי  אהרן  רבי  הגאון  לדברינו 
הנודעים  ההלכה  ספרי  סדרת  את  שחיבר  לעלוב,  בקהילת  ומו"ץ 

‘ילקוט הליכות וענינים הנוגעים למעשה'. 
"מספרים שהגאון רבי מאיר ברנסדופר זצ"ל, בעל ה'קנה בשם', היה 
לדפוק  אפשר  שעליו  למיטתו,  הסמוך  החלון  היכן  לאנשים  מראה 
בלילה כדי להעיר אותו משנתו ולשאול אותו שאלה בלי להעיר את 
כל בני הבית, ובאמת בשבתות הוא היה נשאר ער כל הלילה ומשאיר 
את דלת הבית פתוחה, כדי שיידעו שאפשר להיכנס ולשאול אותו 

שאלות בלי שום חשש. 
הלילה,  של  הקטנות  בשעות  פעם  לא  מתעוררות  שאלות  "ואכן 
ואנשים דופקים בדלת. בדרך כלל מדובר במקרים של ספק פיקוח 

נפש, אנשים מתלבטים אם לנסוע לבית החולים או ל'טרם' וכדו'. 
"כך למשל אירע באחרונה שדפק על דלת ביתי יהודי לחוץ מאוד 
שבטעות נפל מידו תינוק בן חודשיים ונחבט ברצפה רח"ל. התינוק 

בוודאי  החול  בימות  שקורה  מקרה  בכזה  אבל  גמור,  בסדר  נראה 
שצריכים לנסוע במהירות לבית החולים כדי לבדוק את התינוק. מה 

עושים כשזה קורה בשבת?
היא  נפש  פיקוח  ספק  של  הנושאים  ובכל  מקרה,  בכזה  "התשובה 
דבר  על  נוסעים  אם  אותה.  יידע  שהציבור  וכדאי  פשוטה  מאוד 
גם בשבת!  נוסעים לבית חולים  כזה לבית חולים באמצע השבוע, 
קל  חשש  פה  יש  שאולי  חושב  אתה  אם  ספק,  אין  ספק  כשיש  כי 
זה את השבת! הדברים  זה מספיק כדי לחלל על  של פיקוח נפש, 
שאינו  משהו  שעושים  בזה  להרגיש  צורך  ואין  וידועים,  ברורים 
כראוי, אדרבה, בהלכה כתוב שכשיש עניינים של ספק פיקוח נפש 
בדיוק  השבת,  את  שיחללו  העיר,  גדולי  את  בזה  ‘לכבד'  צריכים 
מהסיבה הזאת, כדי להראות שבכגון דא צריכים להחמיר בהלכות 

פיקוח נפש ולהקל בהלכות שבת! 
שאם  ההוראה,  ומורי  הרבנים  בקרב  הוא  ידוע  דבר  מזאת,  יתירה 
הטלפון של הרב מצלצל מספר פעמים בזה אחר זה בשבת, צריכים 
לענות לטלפון בשינוי, כי ייתכן שמעבר לקו יש יהודי שרוצה לשאול 
שאלה דחופה בעניינים של פיקוח נפש, ורוצה לקבל היתר לנסוע 
גוי וכדו' שמתקשר  לבית חולים וכדו', ואף שזה רק ספק ואולי זה 
בטעות למספר הזה, עדיין מוטל על הרב לענות לטלפון בגלל ספק 

פיקוח נפש. 
ובוודאי שאל לו לאיש לחשוש מפני הנקישה על דלת ביתו של רב, 
ואני אומר את זה בשם כל הרבנים, אף שלא קיבלתי את הסכמתם, 
כי הדבר פשוט וברור, שמי שיש לו שאלה דחופה לרב בעניין שאינו 
סובל דיחוי עד לשעות הבוקר, יכול לדפוק על דלת ביתו בכל שעה 
ולשאול אותה בלי שום חשש, ואדרבה, זה הוא תפקידינו ולכך נוצרנו. 


